
 
4-бет

ҚАСЫМ-ЖОМАРТ ТОҚАЕВ: «МАҚСАТЫМ – ЭКОНОМИКАНЫ ҚАСЫМ-ЖОМАРТ ТОҚАЕВ: «МАҚСАТЫМ – ЭКОНОМИКАНЫ 
ЖӘНЕ ЕГЕМЕНДІКТІ НЫҒАЙТУ»ЖӘНЕ ЕГЕМЕНДІКТІ НЫҒАЙТУ»

Ескелді аудандық қоғамдық-саяси, әлеуметтік-экономикалық газеті. Газет 1930 жылғы 13 қазаннан шығады.
Eskeldi_eli@mail.ru

№ 1 (9038),
жұма, 10 қаңтар

2025 жыл 

Мемлекет басшысының «Ana tili» 
газетіне берген сұхбаты

– Құрметті Қасым-Жомарт 
Кемелұлы, былтыр «Egemen Qazaqstan» 
газетіне берген сұхбатыңызда жыл-
ды қорытындылап, алдағы уақытта 
атқарылатын жұмыстың басым 
бағыттарын белгілеп бердіңіз. Осын-
дай сұхбаттар жақсы дәстүрге ай-
налып келеді. Бұл елімізді дамытуға 
қатысты шаралардың мән-маңызын 
азаматтарымыздың терең түсінуіне 
мүмкіндік береді. Бүгін де мазмұнды әрі 
ашық әңгіме өрбітеміз деп ойлаймын. 
Алғашқы сұрақ: Қазақстан үшін өткен 
жыл несімен ерекше болды?

– Былтыр көптеген маңызды оқиға болды, 
қыруар жұмыс атқарылды. ¬Мысалы, әбден 
тозығы жеткен инженерлік-коммуналдық 
инфрақұрылымды жаңғырту жұмыстары 
барлық аймақта жүргізілді. 18 миллион шар-
шы метр тұрғын үй пайдалануға берілді. 
7 мың шақырым автокөлік жолы салынып, 
жөнделді. Алматы, Қызылорда және Шымкент 
әуежайларында жаңа жолаушылар термина-
лы іске қосылды. Тау-кен, мұнай-химия және 
металлургия салаларында ауқымды жоба-
лар жүзеге асырылды. Қайта өңдеу секторы 
қарқынды дами бастады. Оның өнеркәсіптегі 
үлесі өндіру саласының деңгейіне жуықтады. 
27 миллион тоннаға жуық астық жинап, 
соңғы он жылдағы рекордтық көрсеткішке 
қол жеткізген диқандарымыздың жетістігін 
айрықша атап өткен жөн.

Мен былтырғы сұхбатымда 2024 жыл 
Қазақстан үшін айрықша маңызды жыл бола-
тынын айтқан едім. Шын мәнінде солай болып 
шықты.

Біз еліміз үшін күрделі болса да, жүйелі 
экономикалық реформаларды қолға алып, 
алдағы бес жылдық дамуымыздың берік негізін 
қаладық. Сол үшін көптеген маңызды жобалар 
мен бастамалар жүзеге асырылды. Келешекте 
бұдан да ауқымды жұмыс жасалмақ.

Қазақстан – әлеуметтік мемлекет. Сондықтан 
былтырдан бастап «Ұлттық қор – балаларға» 
бағдарламасы аясында төлем беріле ба-
стады. Зейнетақы, жәрдемақы, шәкіртақы 
және азаматтық сала қызметкерлерінің 
жалақысы көбейді. Еліміздің түкпір-түкпірінде 
жүздеген жаңа мектеп, балабақша және 
дене шынықтыру-сауықтыру орталықтары 
салынды. Шетелдің оннан астам беделді 
жоғары оқу орнының бөлімшесі ашылды. 
Ғылымды қаржыландыру көлемі арта түсті, 
мәдениет саласының қызметкерлеріне елеулі 
қолдау көрсетіліп жатыр. Бұқаралық спорт-
ты дамытуға баса мән берілді. Мұның бәрін 
азаматтардың жасампаздық әлеуетін арттыру 
үшін пайдалы инвестиция деуге болады.

Қазір әлемде бұрын-соңды болмаған аса 
күрделі геосаяси ахуал қалыптасып отыр. 
Соған қарамастан, Қазақстан бейбітшілік үшін 
диалог орнату жолында тиімді рөл атқаратын 
мемлекет ретінде халықаралық аренадағы 
позициясын күшейтті. Бұл жағдай еліміздің 
қауіпсіздігін қамтамасыз етуге және экономи-
камызды орнықты дамытуға септігін тигізеді.

Жалпы, өткен жыл оңай болған жоқ, тіпті 
күрделі жыл болды деуге келеді. Қазақстанға 
сыртқы факторлардың салқыны тиді, табиғат 
апаты да жоспарларымызға әсер етті. Алай-
да біз ахуалды бақылауда ұстап қана қоймай, 
жан-жақты реформаларымызды жалғастыра 
алдық. Осылайша, жасампаздық стратегиясы 
одан әрі жүзеге асырылып жатыр.

– Сіз былтырғы табиғат апатын еске 
алдыңыз, яғни өңірлердің тең жартысын басып 
қалған алапат су тасқынын тілге тиек еттіңіз. 
Сол кезде уәкілетті органдарға апаттың салда-
рын жою туралы нақты тапсырма бердіңіз. Со-
дан бері жұрт ауқымды жұмыс атқарылғанына 
куә болды. Бірақ қарғын су кезінде қордаланған 
көптеген мәселенің беті ашылды. Мемлекет 
осы табиғат апатынан қандай сабақ алды?

– Былтырғы тасқын еліміз үшін зор сынақ 
болды. Мұндай алапат тас¬қын Қазақстанда 
бұрын болмаған. Мемлекет орасан зор қауіптің 
бетін қайтару үшін шұғыл шаралар қабылдады. 
Адамдар дер кезінде қауіпсіз жерге көшірілді, 
олардың уақытша паналайтын орындары 
әзірленді, материалдық резервті пайдалануға 
рұқсат берілді. Апаттан құтқару жұмыстарына 
Төтенше жағдайлар министрлігінің ғана емес, 
Ішкі істер және Қорғаныс министрліктерінің, 
Ұлттық ұланның және басқа да 
құрылымдардың қызметкерлері, жалпы саны 
63 мыңға жуық адам жұмылдырылды. Соның 
арқасында көптеген азаматты құтқарып, аман 
сақтап қалдық. Ең бастысы – осы.

Бір ел, бір халық болып, жұдырықтай 
жұмыла білсек қана мұндай апаттарды еңсере 
алатынымызға бәріміз көз жеткіздік. Су 
тасқыны кезінде волонтерлер қозғалысының 
әлеуеті зор екенін көрдік. Еліміздің түкпір-
түкпірінен келген еріктілер құтқарушыларға 
жәрдемдесті, гуманитарлық көмек 
ұйымдастырып, зардап шеккендерге қолдау 
көрсетті.

Қарғын судың қарқыны шынымен де қатты 
болды: үйлер, жолдар, көпірлер, әлеуметтік 
және коммерциялық нысандар бүлінді, біраз 
мал қырылды. Бөгеттер мен гидротехникалық 
қондырғылар салуға ондаған жыл бойы 
жете көңіл бөлінгенде, апаттың салдары 
соншалықты ауыр болмас еді. Мұны мойын-
дау керек. Қазір қателікті түзеп, олқылықтың 

орнын толтыруға 
кірістік. Парламентте 
жаңа Су кодексінің жо-
басы қаралып жатыр. 
Су ресурстарын басқару 
тұжырымдамасы және 
оның кешенді жоспары 
бекітілді. Онда 2030 
жылға дейін 40-тан 
астам су қоймасын салу 
және 37 су қоймасын 
жөндеу қарастырылған. 
Сондай-ақ жалпы 
ұзындығы 14 мың 
шақырымнан асатын 
ирригация каналдарын 
жаңғырту көзделген.

Т ө т е н ш е 
жағдайларды болжау 
және оның алдын алу 
жүйесін жаңғыртуға 
қатысты ауқымды 
жұмыстар басталды. Су 
мамандарының тапшылығы мәселесін шешу 
және зерттеу жұмыс¬тарын жандандыру үшін 
Қазақ ұлттық су шаруашылығы және иррига-
ция университеті құрылды.

Былтыр желтоқсан айының басында Сауд 
Арабиясында One Water Summit атты басқосу 
өтті. Қазақстан мен Франция төрағалық еткен 
осы алқалы жиынға қатысып, сөз сөйледім. 
Онда суға байланысты апаттарға төтеп 
беру мүмкіндігін арттыру қажеттігіне арнайы 
тоқталдым. Шын мәнінде, халықаралық 
қауымдастық су қауіпсіздігін қамтамасыз ету 
және климаттың өзгеруіне қарсы күресу үшін 
бірлесе әрекет етуі керек. Қазақстан осы 
мәселеге басымдық береді.

Күрделі сәттерде қоғамдағы қордаланған 
келеңсіздіктердің беті ашылатынын өмірдің өзі 
көрсетіп отыр. Бірақ әр қиындықтың қайыры 
бар. Сондықтан дағдарыс кезінде байба-
лам салмай, байыпты болған жөн. Біз өзекті 
мәселелерге қатысты дұрыс шешім қабылдап, 
істің көзін таба білуіміз қажет.

Әдетте мемлекеттік қызметшілерді орынсыз 
сынап-мінейтін әңгімелер жиі айтылады. Алай-
да бәрі де салыстырғанда көрінеді. Әсіресе 
басқа елдермен салыстыру арқылы сарала-
нады. Біз коронавирус індетінен бастап қазірге 
дейін дағдарысты жағдайлардың бәрінен 
ойдағыдай өтіп келеміз.

Көктемгі су тасқынының салдарын жою үшін 
қабылданған шаралар мемлекеттің тиімді 
жұмыс істей алатынын көрсетті. Зардап шеккен 
бір де бір отбасы көмек-қолдаусыз қалған жоқ. 
Үй салынды, пәтер берілді, инфрақұрылым 
нысандары қалпына келтірілді, қарғын су-
дан зардап шеккен барша тұрғындар мен 
кәсіпкерлердің шығыны өтелді. Мұның бәрі өте 
қысқа мерзім ішінде жасалды. Су тасқынының 
салдарын жоюға ірі бизнес өкілдері де елеулі 
үлес қосты.

Бүгінгі дүрбелеңге толы дүниеде техногендік 
сипаттағы апаттар мен табиғат апаттары 
көбейіп тұр. Оның бәрін еңсеруге көптеген ел, 
соның ішінде дамыған мемлекеттердің өзі дай-
ын болмай жатады. Біз бұған 2024 жылы да 
анық көз жеткіздік. Әрине, әлі көп жұмыс істеу 
қажет екені сөзсіз. Дегенмен төтенше жағдайға 
төтеп беру тұрғысынан, Қазақстан басқа ел-
дермен салыстырғанда лайықты орында тұр.

Желтоқсанның соңғы күндері Ақтау 
қаласында Әзербайжан әуе компаниясының 
ұшағы апатқа ұшырады. 38 адам қаза бол-
ды, оның ішінде еліміздің 6 азаматы бар. 
Ауыр жарақат алғандар да көп. Мұндай 
сәтте әрбір секунд қымбат. Құтқарушылар, 
дәрігерлер мен тәртіп сақшылары шұғыл 
әрі үйлесімді әрекет етті, кәсіби деңгейі мен 
азаматтық жауапкершілігі жоғары екенін 
көрсетті. Жақын жердегі Маңғыстау өңірлік 
электр торабы компаниясының жұмысшылары 
бірден көмекке келді. Төңіректегі тұрғындар 
да зардап шеккендерді құтқаруға атсалысты. 
Азаматтарымыздың жанқиярлығы арқасында 
барынша көбірек адамның өмірін сақтап 
қалдық. Мен құтқару жұмыстарына қатысқан 
әрбір адамға шын көңілден ризашылығымды 
білдіремін. Қазақ халқының апаттан зардап 
шеккендерге жанашырлығы мен тілеулестігі 
азаматтарымыздың жаппай қан тапсыруға 
асыққанынан да айқын байқалды. 

Ұшақ апатының себебін анықтау үшін Үкімет 
комиссиясы құрылғанын атап өткім келеді. 
Сонымен бірге 17 халықаралық сарапшы 
шақырылды. Оның ішінде Халықаралық 
азаматтық авиация ұйымының және 
Мемлекетаралық авиация комитетінің ма-
мандары бар. Үкімет комиссиясы мәліметтің 
бәрі жазылған арнайы құрылғыны сол ұшақты 
жасаған Бразилия еліне жіберу туралы шешім 
қабылдады. Бұл қадам тергеу жұмыстарының 
объективті әрі бейтарап жүргізілуіне қажетті 
бірден-бір дұрыс шешім екеніне сенімдімін.

– Сіз Сауд Арабиясындағы халықаралық 
форумға қатысқаныңызды атап өттіңіз. Жалпы, 
былтыр әлемдік деңгейдегі осындай көптеген 
іс-шараға қатыстыңыз. Бұл сіздің сыртқы 
саясатқа баса мән беретініңізді меңзеп, 
«Президент – кәсіби дипломат, сондықтан 

халықаралық мәселелерге көбірек назар ауда-
рады» деген әңгіменің шығуына түрткі болды. 
Шынымен де солай ма?

– Қазақстан орналасқан жері, экономикалық 
әлеуеті және қазіргі геосаясат ахуалы 
тұрғысынан алғанда, әлемнің көптеген 
мемлекеті үшін стратегиялық маңызы бар ел 
саналады. Бізбен байырғы серіктестеріміз 
ғана емес, сонау Африка құрлығындағы мем-
лекеттер де достық қатынас құруға мүдделі. 
Батыста, жалпы жер жүзінде Қазақстанды 
орта держава деп атайды. Әрине, бұл 
мәртебенің салмағы да ауыр. Біз, ең алдымен, 
халықаралық аренадағы іс-әрекеттерімізге 
жауапкершілікпен қарап, қазіргі заманның 
аса күрделі мәселелеріне келгенде, сындар-
лы ұстанымда болуымыз керек. Сондықтан 
Қазақстан «барша адамзаттың ортақ үйі», 
еш баламасы жоқ әрі әмбебап құрылым са-
налатын Біріккен Ұлттар Ұйымын қашанда 
жақтайды.

Сонымен бірге Мемлекет басшысы ретінде 
ішкі саясат мәселелерімен күнделікті айналы-
самын. Бұл – өте маңызды жұмыс. Сондықтан 
менің қызметімде сыртқы саясатқа басымдық 
беріліп кетті деген пікір дұрыс емес.

Менің басты мақсатым – мемлекетіміздің 
экономикалық әлеуетін, егемендігін және 
халықаралық аренадағы орнын нығайта түсу. 
Мемлекет басшысы болған сәттен бастап 
қазірге дейін қабылдаған шешімдерім мен 
оның түрлі салдары үшін бар жауапкершілікті 
өз мойныма аламын. Мен басқаша жұмыс 
істей алмаймын, істегім де келмейді.

– Ақыры, Біріккен Ұлттар Ұйымы туралы 
айтылған соң, бір тосын сұрақ қоюға рұқсат 
етіңіз. Әлеуметтік желіде Сіз 2026 жылы 
Біріккен Ұлттар Ұйы¬мын басқаруыңыз мүмкін, 
соған байланысты елімізде кезектен тыс Пре-
зидент сайлауы өтеді деген қауесет тарап жа-
тыр. Осы қауесеттің негізі бар ма?

– Мен Біріккен Ұлттар Ұйымы бас 
хатшысының орынбасары және Қарусыздану 
жөніндегі конференцияның бас хатшысы 
ретінде осы ұйымның Женевадағы кеңсесін 
үш жылға жуық басқардым. Халықаралық 
үдерістердің қыр-сырына бойлап, мол 
тәжірибе жинадым. Осының өзі артығымен 
жетеді деп ойлаймын. Менің елімізді дамытуға 
қатысты талай жылға арналған ауқымды жо-
спарларым бар, оның бәрін жүзеге асыруға 
ниеттімін.

– Былтыр «Таза Қазақстан» экологиялық 
акциясы басталды. Игі бастама барлық өңірді 
қамтыды. Сіз «Таза Қазақстан» дегеніміз көше 
тазалаудан әлдеқайда ауқымды ұғым екенін 
атап өттіңіз. Осы бағыттағы жұмыс қалай 
жалғасады?

– «Таза Қазақстан» акциясы қоғамға 
экологиялық мәдениеттің жаңа талаптарын 
енгізу идеясынан бастау алады. Халықтың 
бұл бастамаға барынша қолдау білдіргеніне 
тәнтімін. Әсіресе, жастарға ризашылығымды 
білдіргім келеді. Қазақстан азаматтары мұның 
кезекті бір науқан емес, озық ойлы қоғам 
қалыптастыру жолындағы идеологиялық плат-
форма екенін түсінді.

Біз, түптің түбінде, табиғаттың байлығына 
және күнделікті тұрмыс-тіршілігімізге 
немқұрайлы қарайтын жағымсыз әдеттен 
біржола арылуымыз қажет. Тазалықты сақтау 
және табиғатты аялау ұлттық болмысымыздың 
ажырамас бөлігіне айналуға тиіс. Өркениетті 
елдердің бәрі осыны ұстанады.

Бұл акцияға 3,8 миллионға жуық адам 
қатысты. 1,5 миллион тоннадан астам қоқыс 
жиналып, 3,2 миллионнан астам көшет егілді. 
Осының өзі азаматтарымыздың сана-сезімі 
жоғары, олардың Қазақстанды өзгертуге нақты 
іспен үлес қосуға дайын екенін көрсетпей ме?

«Таза Қазақстан» жобасының жүзеге 
асуына, ең алдымен, әкімдер жауап-
ты. Елді мекендердің тазалығы – тұрмыс 
сапасының жоғары екенін білдіреді. Мен 
аймақтарға барғанда қалалардың қалай 
абаттандырылғанына үнемі назар аударамын. 
Осы ретте «Таза Қазақстан» идеясы ұлттық 
идеологиямыздың аса маңызды бөлігіне 
айналуға тиіс екенін тағы да қайталап айта-

мын.
– Қоғамда бірыңғай 

уақыт белдеуі туралы 
түрлі пікір бар. Парла-
мент пен Үкіметтің ара-
сында осыған қатысты 
пікірталас жүріп жатқанын 
да білеміз. Бұл жөнінде не 
айтар едіңіз?

– Әрине, мен жағдайды 
көріп-біліп отырмын. 
Үкімет өз шешімінің 
орынды екеніне сенімді 
және Қазақстан бір уақыт 
белдеуінде болуы қажет 
деп санайды. Уақытты 
дұрыс пайдалану тура-
лы Барселона деклара-
циясында әртүрлі уақыт 
белдеуін енгізуге, оны 
қысқы және жазғы уақытқа 
ауыстыруға әуес болмау 
қажеттігі айтылған. Де-

генмен азаматтарымыз өтініш білдіріп жатыр. 
Үкіметтің шешіміне қатысты ашық талқылаулар 
жандана түсті. Меніңше, қоғамда көзқарас 
қайшылығын тудыратын мұндай мәселелерді 
мұқият талқылау қажет. Сондықтан Парламент-
те ғалымдардың, сарапшылардың және аймақ 
өкілдерінің қатысуымен қоғамдық тыңдау өтті. 
Тараптар уақыт белдеуін ауыстырудың ел эко-
номикасына және азаматтардың тұрмысына 
әсері жөніндегі барлық пікірді ескере отырып, 
1 наурызға дейін жан-жақты зерттеу жүргізуге 
уағдаласты. Содан кейін нақты ұсыныстар 
әзірленеді. Парламент пен Үкімет бұл мәселені 
байыппен зерделеп, ортақ әрі дұрыс шешімге 
келетініне сенімдімін.

– Сіз былтырғы сұхбатыңызда «Дербестікке 
және қосымша өкілеттікке ие болуға ұмтылған 
Үкімет қалағанын алды. Бірақ «алмақтың да 
салмағы бар», олар өздеріне қойылатын та-
лап та күшейетінін түсінуге тиіс» деген едіңіз. 
Үкіметтің жаңа құрамы жасақталғанына, міне, 
11 ай өтті. Меніңше, бұл – белгілі бір пай-
ым жасауға жеткілікті мер¬зім. Министрлер 
кабинетінің жұмысына көңіліңіз тола ма?

– Үкіметтің міндеті – экономиканың өсімін 
қамтамасыз ету және азаматтардың әл-
ауқатын жақсарту. Жалпы алғанда, Ми-
нистрлер кабинеті бұл міндетін орындап 
отыр. Экономиканы әртараптандыру, өңдеу 
өнеркәсібін дамыту, инфрақұрылымды 
жаңғырту сияқты бағыттар бойынша былтыр 
атқарылған жұмыстың нәтижелері жаман 
емес. Алайда бәрі мінсіз деуге келмейді, про-
блемалар да бар.

Мен министрлерден неғұрлым тиімді 
жұмыс істеуді және шешім қабылдағанда 
батыл болуды үнемі талап етемін. Қоғам да 
Үкіметтің жұмысына жоғары талап қояды. Бұл 
– өте орынды әрі қалыпты жағдай. Сондықтан 
Үкіметтің жұмысы нақты нәтижеге орай, әділ 
бағаланады. Басты көрсеткіш – азаматтардың 
тұрмыс сапасы. Экономикадағы жетістіктер 
адамдардың күнделікті өміріне оң әсерін 
тигізбесе, оны әншейін сөз жүзіндегі жетістік 
деуге болады.

Жуық арада Үкіметтің кеңейтілген отыры-
сы өтеді. Сол кезде жылды қорытындылап, 
қазіргі мәселелерді талқылап, жаңа жоспар-
лар жасаймыз. Қазақстанға экономиканың 4 
пайыздық өсімі аздық ететіні анық. Бұл туралы 
шетел өкілдеріне де айтып жүрмін. Үкімет эко-
номиканы барынша дамыту үшін тың тәсілдер 
табуға тиіс.

 – 2024 жылдың қараша айында теңгенің 
долларға шаққандағы бағамы 500-ден асып 
кетті. Оны белгілі бір психологиялық меже 
деуге болады. Ұлттық валюта бағамының 
тұрақсыздығына нарықтағы түрлі фактор 
әсер ететіні түсінікті. Дегенмен мұндай қаржы-
валюта саясаты қаншалықты орынды? Бұл 
жағдай экономикалық реформаларды жүзеге 
асыруға бөгет болмай ма?

– Қазақстан әлем экономикасының ажы-
рамас бөлігі болғандықтан, теңгеге сыртқы 
факторлар әсерін тигізбей қоймайды. 
Доллардың нығаюынан дамушы елдердің 
валютасы қысым көреді. Зер салып қарасақ, 
көптеген мемлекеттің валютасы қараша ай-
ынан әлдеқайда бұрын әлсірей бастады. Ал 
теңгенің бағамы ұзақ уақыт тұрақтылығын 
сақтап тұрды.

Біздің валюта бағамын қолдан ұстап тұру 
тәжірибесінен бас тартқанымызға біраз уақыт 
болды. Нарық факторларына байланысты 
еркін бағам қалыптастыру жолын таңдадық. 
Мен теңгені күшейту үшін еліміздің алтын-
валюта қорын босқа ысырап ету орынсыз 
деп санаймын. Нарыққа қатысы бар кейбір 
құрылымдар теңге бағамын басқаруға 
қолайлы ету туралы ұсыныстар айтып жүр. 
Ұлттық банк пен Үкімет оның бәрін мұқият 
қарастырып жатыр. Мәселені зерделеген соң 
бұл бағыттағы ұстанымымызды өзгерту қажет 
пе деген сауалдың жауабы белгілі болады. Ба-
сты мақсат – экономиканың тұрақтылығы мен 
тиімділігін қамтамасыз ету, нақты секторды 
қарқынды дамыту, еңбек өнімділігін арттыру 
және тұрақты жұмыс орындарын көптеп ашу.

Ашығын айтсам, экономист басшылардың 
қазіргі жұмысын орташа деп бағалаймын. Олар 
халықаралық қаржы институттарының тілімен 
әдемі сөйлейді, алайда нақты нәтижесі бар 
шаруа шамалы болып тұр. Қазір өңірлердегі 
ахуалды және экономиканың іс жүзінде қалай 
жұмыс істейтінін жақсы білетін, яғни жергілікті 
жерде еңбек етіп, ысылған мамандар қажет. 
Былтыр 17 желтоқсанда Премьер-Министр 
Олжас Бектеновпен кез¬дескенде осы 
мәселені талқыладық.

– Биыл Қаңтар оқиғасына 3 жыл толды. 
Содан бері көп нәрсе айтылды. Өзіңіз де 
бұл мәселеге егжей-тегжейлі тоқталдыңыз. 
Оны былтырғы сұхбатта да тілге тиек еттіңіз. 
Осыған қатысты өткір сауалдарға қайта-
қайта жауап беру оңай емес. Дегенмен бұл 
тақырыпты айналып өте алмаймыз. Ел ішінде 
«Қаңтар оқиғасының құпиясы толық ашылған 
жоқ» деген пікір бар. Бұған не айтар едіңіз? Он-
дай қасірет қайталанбауы үшін не істеу қажет?

– Қаңтар оқиғасынан үш жыл өткенде 
азаматтарымыздың көпшілігі елімізде 
бұрын-соңды болмаған осы дүрбелең көпе-
көрінеу әлеуметтік әділетсіздіктің, саяси 
тоқыраудың, сондай-ақ қаскөйлердің шек-
тен тыс менмендігінің және олардың халық 
пен мемлекет тағдырына немқұрайлы 
қарауының кесірінен орын алғанына әбден 
көз жеткізді. Өкінішке қарай, бұл – әлем та-
рихы үшін қалыпты жағдай. Мұндай жайттар 
Қазақстандағы оқиғаға дейін де болған, кейін 
де бола береді деп ойлаймын.

Қаңтар туралы түрлі долбарға толы алып 
қашпа әңгімелер толастамай тұр. Оның 
үстіне, белгілі бір саяси есебі бар, сыңаржақ 
ұстанымдағы кейбір адамдар деректерді 
бұрмалап, азаматтардың көңіл күйін өз пай-
дасына бейімдеуге тырысады. Тәртіп орнатуға 
және ахуалды тұрақтандыруға қатысты ба-
тыл шаралар қабылдаған соң, мен құзырлы 
органдарға Қаңтар оқиғасының мән-жайын 
толық әрі шынайы тергеп-тексеру туралы 
тапсырма бердім. Тергеу ашық жүргізілді. 
Қылмыскерлер жазасын алды. Парламентте 
біздің арғы-бергі тарихымызда бұрын-соңды 
болмаған арнайы тыңдау ұйымдастырылды.

Алғашқы парламенттік тыңдау Қаңтар 
оқиғасынан кейін үш айдан соң, ал екіншісі 
бір жылдан кейін өтті. Тыңдау барысын-
да мемлекеттік органдардың өкілдері ғана 
емес, құқық қорғаушылар да сөз сөйледі. 
Түрлі ой-пікір ашық айтылды, жайсыз 
сұрақтар қойылды. Мұның бәрі тікелей эфир-
де көрсетілді, бұл процесс туралы еліміздің 
және шет мемлекеттердің бұқаралық ақпарат 
құралдары жарыса жазды. Билік халықтың 
көкейінде ешқандай күмән қалмауына мүдделі 
болғандықтан, мұндай қадамға саналы түрде 
барды.

Қаңтар оқиғасы туралы сөз бол¬ғанда, 
әр адам сол күндері көліктердің қирағанын, 
дүкендердің тоналғанын, қаскөйлердің 
мемлекеттік ғимараттарды басып алғанын, 
сарбаздардың соққыға жығылғанын, қару-
жарақтың ұрланғанын және әйелдердің 
зорлық-зомбылыққа ұшырағанын еске 
алуы керек. Жауапкершіліктен жұрдай 
саясаткерсымақтардың шындыққа жанаспай-
тын жалған ақпарат таратып, мемлекеттігімізге 
шынымен де қатер төнген сәтті жұрттың жа-
дынан өшіру үшін әрекет жасауына жол бер-
меу керек. Абырой болғанда, азаматтардың 
көбі күріштен күрмекті айыра алады. 
Мемлекетіміздің тірегі – осындай көзі ашық, 
көкірегі ояу адамдар.

Бір нәрсе анық, сол кезде тәртіпсіздікті 
бастаған және төңкерісті ұйымдастырған 
адамдардың қимылына дереу тосқауыл қойып, 
батыл әрекет жасамағанда, қазір Қазақстан 
дербестігі мен егемендігі әлдеқайда шектеулі, 
мүлде басқа мемлекетке айналар еді.

Біз халықтың берекелі бірлігінің арқасында 
осы ауыр сынақтан сүрінбей өттік. Қаңтардағы 
оқиғадан бәріміздің зор сабақ алғанымыз 
сөзсіз. Біріншіден, елдегі билік жұдырықтай 
жұмыла білуге тиіс, қосарланған билікке 
ешқашан жол берілмеуі қажет. Екіншіден, Пре-
зидент – «Құдайдың жердегі көлеңкесі» емес, 
мемлекетті басқару үшін белгілі бір мерзімге 
сайланған менеджер ғана. Үшіншіден, жоғары 
мемлекеттік лауазымдарға үміткерлерді, 
соның ішінде күштік құрылым басшыларын 
мұқият іріктеу керек. Олар Отанымызға, 
яғни Қазақстан Республикасына адал 
болуға тиіс. Ең бастысы, «Заң мен тәртіп» 
қағидатын басшылыққа алып, ел бірлігін көздің 
қарашығындай сақтап, әділдік қағидатын ба-
рынша орнықтыру қажет. Бұл қағидатқа қарсы 
шығатындар «демократиялық құндылықтар» 
деген желеумен қоғамға іріткі салып, түбінде 
қазақ мемлекеттігін жоюды көздейтіні айдан 
анық. Бұған еш көнуге болмайды. Заң үстемдігі 
– демократияның ең биік шыңы. Бұл мақсатқа 
жету оңай емес.

– Сіз Әділетті Қазақстанды құрып 
жатқаныңызды айттыңыз. Жалпы, әділдік 
дегенді қалай түсінесіз? Реформалардың түпкі 
мән-мағынасы неде деп ойлайсыз? Әділетті 
Қазақстан дегеніміз бәрін әлеуметтік тұрғыдан 
теңестіру ме, әлде әділ бәсекеге жол ашу ма?

– Ең алдымен, әділдік барлық елде және 
барлық заманда халықтың қалауы болғанын 
айта кеткен жөн. Мұның Қазақстанға да қатысы 
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2025 жылғы 1 қаңтардан бастап 
мемлекеттік жәрдемақылар 
мен базалық зейнетақы 
төлемдерінің барлық түрінің 
мөлшері ҚР Ұлттық Банкі 
айқындайтын инфляцияның бол-
жамды деңгейіне сәйкес 6,5%-ға, 
ынтымақты зейнетақы 8,5%-ға, 
яғни инфляция деңгейінен 2% - ға 
оза отырып ұлғайтылды.

Бұдан басқа Мемлекет 
басшысының тапсырмасы бойынша 
2023 жылдан бастап бес жыл ішінде 
ең төмен базалық зейнетақыны ең 
төмен күнкөріс деңгейінің 70 %-на 
дейін, ең жоғары – 120 %-ға дейін 
жыл сайын кезең-кезеңімен арттыру 
жүзеге асырылады.

Мәселен, 2025 жылғы 1 қаңтардан 
бастап базалық зейнетақының ең 
төмен мөлшері ең төмен күнкөріс 
деңгейінің 65%-нан 70%-ға дейін 
ұлғайтылды, бұл 32 360 теңгені 

Жаңа жыл қарсаңында Жетісу 
облысында тағы 105 отбасы 
қоныстой қуанышына кенелді. 
Талдықорған және Жаркент 
қалаларында кезекте тұрған 
азаматтарға тұрғын үй кілттері 
табысталды, - деп хабарлайды 
Жетісу облысы әкімінің баспасөз 
қызметі.

Атап айтқанда, Талдықорғанда 
көп балалы 25 отбасына «Береке» 
коттедж қалашығындағы үйлердің 
кілттері тапсырылды.

Жаңа қоныстанушылардың бірі 7 
баланың анасы Гүлнұр Нұрымбетова:

- Бұл менің отбасым үшін Жаңа 
жылға үлкен сый болды. Тұрғын 
үй кезегінде 10 жылдан астам 
тұрдым. Осы сәтті ұзақ күттік. Біздің 
отбасымызды қуанышқа кенелткен 
азаматтардың бәріне шын жүректен 
алғыс айтамын, - деді.

Жалпы Талдықорған қаласында 
кезекте тұрғандарды қолжетімді 

Жаңа жыл қарсаңында Жетісу 
облысында өңірдегі полиция 
органдарына  қызметтік 40 
автокөлік берілді. Талдықорған 
қаласындағы «Жастар» Спорт 
сарайының маңындағы алаңқайда 
жаңа автөліктердің кілтін облыс 
әкімі Бейбіт Исабаев тапсырды, 
- деп хабарлайды Жетісу облысы 
әкімінің баспасөз қызметі.

Салтанатты шарада облыс әкімі 
тәртіп сақшыларын Жаңа жылмен 
құттықтап, күрделі де жауапты 
жұмыстарына сәттілік тіледі:

 - Өңірдің тұрақты дамуы ең алдымен 
қоғамдық тәртіптің сақталуына, 
тұрғындардың қауіпсіздігі мен елдің 
тыныштығын қамтамасыз етуге 
тікелей байланысты. Қазіргі жаңа 
реформаларға негіз болып отырған 
заңның үстемдігін орнықтыру, әділдік 
пен ашықтыққа жол ашу міндеттерін 
іске асыруда сіздерге артылар 
жауапкершілік жүгі үлкен. Сондықтан 
сіздердің уақытпен санаспай, күні-түн 
демей, күрделі де жауапты жұмысты 
адал атқарған еңбектеріңізді 
әрдайым бағалаймыз және алғыс 
айтамыз. Осы орайда алаңсыз жұмыс 
істеулеріңізге қолайлы жағдай жасау 
– Мемлекет басшысының алдымызға 
қойған басты міндеттерінің бірі. Бұл 
ретте бүгінгі игі шара сіздердің өз 
міндеттеріңізді лайықты атқаруға, 
жұмыстарыңыздың сапасы мен 
тиімділігін жақсартуға мүмкіндік 
береді деп сенемін, - деді Б. Исабаев.

Атап өтсек, осы күні жалпы саны 
40 автокөлік, яғни облыстық полиция 
депатраментінің әрбір ауддандық, 
қалалық бөлімшелеріне 4 қызметтік 

Жетісу облысында Жаңа 
жыл қарсаңында тағы 7 жаңа 
әлеуметтік нысан іске қосылды. 
Солардың қатарында Кербұлақ, 
Қаратал, Ескелді, Көксу және 
Сарқан аудандарында бір ауы-
сымда 250 адам қабылдайтын 
емхана, ауылдық мәдениет 
үйлері, спорт кешендері мен 
медициналық пункттер бар, - 
деп хабарлайды Жетісу облысы 
әкімінің баспасөз қызметі.

Кербұлақ ауданы Сарыөзек ауы-
лында заманауи емхана пайдалануға 
берілді.

- Бұрын компьютерлік томограф 
болған жоқ, жалпы материалдық-
техникалық база ескірген болатын, 
соған сәйкес халыққа медициналық 
көмек көрсету барысында белгілі 
бір деңгейде қиындықтар болды. 
Осыған байланысты тұрғындарды 
Талдықорған, Алматы қалаларына 
жіберуге тура келетін. Бүгін жаңа 
емханамыз ашылып, біраз мәселе 
шешілді. Мұнда компьютерлік то-
мограф орнатылған, рентген, УЗИ, 
жалпы барлық қажетті заманауи 
медициналық жабдықтар бар. Со-
нымен қатар ауданда алғаш рет 
емхананың базасында 6 жасқа 
дейінгі балаларға арналған ерте 
даму және ерте араласу орталығын 
ашамыз, онда нәрестелер мен 
балаларға скрининг жүргізіледі. 
Қажетті мамандар – невропатолог, 
көз дәрігері, балалар дәрігері және 
патронаттық медбикелер бар. Емха-
нада жалпы 28 дәрігер жұмыс істейді. 
Біз халыққа сапалы, әрі уақытылы 
медициналық көмек көрсету үшін 
бар күш-жігерімізді саламыз, - дейді 
Сарыөзек ауылындағы аудандық 
емхананың директоры Қанатбек 

Әбдірахманов.
Емхананың құрылысы 2022 

жылы басталды. Төрт қабатты 
ғимараттың ауданы 5,8 мың шар-
шы метрден асады. Емхана бір 
ауысымда 250 келушіге есептел-
ген. Онда 15 төсектік алғашқы 
медициналық-санитарлық, арнайы, 
жедел және стационарды алмасты-
ратын көмек түрлері көрсетілетін 
болады. Емханада терапия, хи-
рургия, неврология, инфекциялық 
оқшаулау, балалар қабылдау 
бөлмесі қарастырылған әйелдер 
консультациясы, компьютерлік 
томография, рентгенологиялық 
және ультрадыбыстық зерттеу 
кабинеттері, сондай-ақ зертхана 
бар. Компьютерлік томограф, УЗИ, 
ЭКГ, фиброгастродуоденоскопия, 
СМАДЛОР-комбайн, гистероскоп, 
велоэргометр және басқа да за-
манауи медициналық жабдықтар 
орнатылған. Жаңа стоматологиялық 
кабинет және емдік дене 
шынықтыруға арнап жабдықталған 
зал жұмыс істейді.

Ал Қаратал ауданының Жаңаталап 
ауылында бірден екі жаңа әлеуметтік 
нысан – спорт кешені мен 150 
орындық мәдениет үйі іске қосылды. 
Тұрғындардың айтуынша, бұл ме-
рекеге тамаша сый болған. Бұрын 
ауылда спорт кешені болмаған, 
ал мәдениет үйінің ұжымы жалға 
берілетін бөлмеде отырған. Блокты-
модульді конструкцияларды 
қолданудың арқасында объектілерді 
салуға алты айдан астам уақыт 
кетті. Жаңа спорт кешенінде күрес, 
волейбол, баскетбол, шахмат, 
тоғызқұмалақ секциялары, ал жаңа 
мәдениет үйінде вокал, би, домбыра, 
қобыз үйірмелері ашылған.

Атап өтсек, 
Ж а ң а т а л а п 
а у ы л ы н д а 
1414 адам 
тұрады, ал 
а у ы л д ы қ 
округтің өзінде 
т ұ р ғ ы н д а р 
саны екі 
мыңнан аса-
ды.

С о н д а й - а қ 
Ескелді ауда-
нында жаңа 
жыл мерекесі 
қарсаңында 
тағы екі жаңа 

нысан ашылды. Блокты-модульді 
спорт кешені Жетісу ауылында, ал 
блокты-модульдік медпункт Ақешкі 
ауылында пайдалануға берілді.

Аумағы 700 шаршы метрден асатын 
заманауи спорт кешенінде баскет-
бол, волейбол және шағын футболға 
арналған зал бар. Сонымен қатар 
екінші қабатта тренажер залы 
орналасқан, нысан күрес, дзюдо 
жаттығуларына қажетті құралдармен 
жабдықталған.

Ақешкі ауылының тұрғыны Райхан 
Тәжіғұлова медициналық пункттің 
ашылғанына қатысты пікір бөлісіп:

- Өз ауылымызда денсаулығымызды 
қарайтын медициналық пункт бол-
са деп армандағанбыз. Енді басқа 
елді мекендерге сабылмай, кез кел-
ген уақытта жақын маңнан дәрігерге 
қаралып, тексеріле алатынымызға 
қуаныштымыз, - деді.

Атап өтсек, бұған дейін Көксу ау-
даны Кеңарал ауылында жаңа 
блокты-модульді медициналық пункт 
ашылғанын болатын. Бұл ауылдағы 
бұрынғы медициналық пункттің 
ғимараты 1965 жылы салынған, 
тиісті талаптарға сай келмейтін.

Ал Сарқан ауданында қайта 
жаңғыртудан кейін Көктерек ауы-
лында 200 орынды мәдениет үйі өз 
жұмысын бастады.

Бұрынғы мәдениет үйінің ғимараты 
2000-шы жылдардың басынан бері 
күрделі жөндеуді қажет еткендіктен, 
нысан жұмыс істемей тұрған. Оны 
қайта жаңғыртуға 321 млн. теңге 
бюджет қаражаты жұмсалды. 
Ғимараттың екінші қабатында 
9549 дана кітап қоры бар кітапхана 
орналасқан. Вокал, би, қолданбалы 
өнер, домбыра үйірмелері ашылып, 9 
жаңа тұрақты жұмыс орны құрылды.

Жаңа мәдени нысанның 
ашылғанына талапты жастар да 
риза. Солардың бірі М. Мәметова 
атындағы орта мектептің 9-сынып 
оқушысы Айзере Башай:

- Мен биді жақсы көремін, бірнеше 
жылдан бері би үйірмесінде  жаттығып 
келемін. Бұған дейін сабақтар мектеп 
қабырғасында өткізілетін, енді жаңа 
мәдениет үйіндегі арнайы үйірмеге 
қатысатын болдым, - дейді жас биші.

 Фотографтар: Дмитрий Ерофе-
ев, Қанат Байдрахымов, сол сияқты 
фотосуреттерді Кербұлақ, Қаратал 
ауданының әкімдіктері ұсынды.
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баспанамен қамтамасыз ету 
бағытындағы жұмыстар кезең-
кезеңмен жүргізілуде. Жыл басынан 
бері қалада 1283 пәтер берілді. 
Олар - негізінен жалға берілетін және 
несиелік тұрғын үйлер. Алдағы 2025 
жылы кезекте тұрғандар тағы 1448 
отбасын тұрғын үймен қамтамасыз 
ету жоспарланып отыр.

Ал Панфилов ауданының Жаркент 
қаласында 80 пәтерлі тұрғын 
үй пайдалануға берілді. Жаңа 
пәтерлерді әлеуметтік осал топ 
санатымен кезекте тұрғандар, жетім 
балалар, көп балалы отбасылар 
және басқа да санаттағы азаматтар 
алды.

Атап өтсек, жыл басынан бері 
Панфилов ауданында кезекте тұрған 
700-ге жуық адам баспаналы болды.

Фотографтар: Нұрбол Қанағатов, 
Олжас Құрмашев
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құрап, оның ең жоғары мөлшері ең 
төмен күнкөріс деңгейінен 105-тен 
110%-ға дейін арттырылып, 50 851 
теңгені құрайды.

Мысалы, 2019 жылы зейнеткерлікке 
шыққан 69 жастағы зейнеткердің 
2024 жылы бюджеттен төленетін 
зейнетақы мөлшері 156 856 теңгені 
құрады, оның ішінде базалық 
зейнетақы төлемі – 45 578 теңге, 
ынтымақты зейнетақы – 111 278 
теңге. 2025 жылғы 1 қаңтардан ба-
стап өсімді ескере отырып, осы зей-
неткер үшін зейнетақының жалпы со-
масы 171 588 теңгеге дейін ұлғайды, 
оның ішінде базалық зейнетақы – 50 
851 теңгені, ынтымақты зейнетақы 
– 120 737 теңгені құрады. Аталған 
сомаларға БЖЗҚ-дағы төлемдер 
кірмейтінін атап өту маңызды.

2025 жылғы 1 қаңтардан бастап 
мемлекеттік жәрдемақылардың 
ұлғаюының бірнеше үлгісі:

- 1, 2, 3 бала туғанда берілетін 
жәрдемақы 140 296 теңгеден 149 
416 теңгеге дейін, 4 және одан да көп 
бала туғанда берілетін жәрдемақы 
– 232 596 теңгеден 247 716 теңгеге 
дейін ұлғайды;

- мөлшері балалар санына бай-
ланысты берілетін көпбалалы 
отбасыларға арналған  жәрдемақы 
4 баласы бар отбасылар үшін 59 183 
теңгеден 63 030 теңгеге дейін, 10 ба-
ласы бар отбасылар үшін – 147 680 
теңгеден 157 280 теңгеге дейін арт-
ты;

- I топ мүгедектігі бар адамдарға 
арналған жәрдемақы 95 496 теңгеден 
101 702 теңгеге дейін, II топ – 76 397 
теңгеден 81 362 теңгеге дейін, III 
топ – 52 089 теңгеден 55 474 теңгеге 
дейін өсті.

Сондай-ақ, Мемлекеттік әлеуметтік 
сақтандыру қорынан (бұдан әрі – 
МӘСҚ) асыраушысынан айырылу 
және еңбекке қабілеттілігінен айы-
рылу бойынша төлемдер мөлшері 
6,5 %-ға артты. Аталған төлемдер 
міндетті әлеуметтік сақтандыру 
жүйесіне қатысушыларға бюд-
жеттен берілетін мемлекеттік 
жәрдемақыларға қосымша жүзеге 
асырылады.

Төлемдердің мөлшері жеке 
санаттарға және келесілерге бай-
ланысты болады: соңғы 2 жылда 
МӘСҚ-ға әлеуметтік аударымдар 
жүргізілген орташа айлық табыс, 
еңбекке қабілеттілігінен айырылу 
коэффициенттері, асырауындағы 
адамдар саны, міндетті әлеуметтік 
сақтандыру жүйесіне қатысу өтілі 
және табысты алмастыру.

gov.kz

автокөліктен берілді. Атап 
айтқанда, учаскелік полиция 
инспекторларына, патрульдік 
полицияға «Cjhevrolet 
Cobalt», табиғатты қорғау 
бөлімшелеріне «Wingle 
7», кезекші бөлімдерге 
«ГАЗ Соболь» маркалы 
автокөліктері, сол сияқты 
Панфилов аудандық бөліміне 
қосымша тағы бір көлік - «JAC 
Sungar» берілді.  

Өз кезегінде облыстық 
полиция департаментінің 

бастығы, полиция полковнигі 
Сарқытбай Құсаинов сөз алып, ішкі 
істер органдарына жасалып отырған 
қолдаулар үшін алғысын білдірді:

- Күнделікті көшеде және басқа да 
қоғамдық орындарда тиісті тәртіптің 
сақталуын бақылау, азаматтардың 
қауіпсіздігін қамтамасыз ету – біздің 
басты міндетіміз. Осы орайда біздің 
бөлімшелерді материалдық және 
техникалық жабдықтауға үлкен 
қолдау көрсетіп отырғандарыңызға 
алғыс айтамыз, - деді ол.

Жалпы облыста ішкі істер 
органдарының материалдық-
техникалық базасын нығайтуға 
ерекше көңіл бөлінеді. Мәселен, 
2022 жылы жергілікті бюджеттен 26 
автокөлік сатып алынып берілген 
болатын. Оған қоса бүгінге дейін 
облыста 34 бекетте, соның ішінде 
«Алматы – Өскемен» автожолына 
және Талдықорған қаласының 
жолдарына жалпы саны 240-қа 
жуық «Сергек» «Vidar», «Зерек» 
бейнекамералары орнатылды. Түрлі 
үлгідегі 8 мобильді кешен сатып 
алынып, ішкі істер органдарының 
қызметтік авткөліктеріне орнатылды. 
Олардың заң бұзушылықтарды 
анықтауда едәуір ықпалы бар 
екеніне тәжірибе жүзінде көз 
жеткізілгендіктен, алдағы жылы 
осындай тағы 20 мобильді кешен 
сатып алуға 445 млн. теңге қаржы 
қарастырылып отыр.

 Фотограф: Жеңіс Ысқабай
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МЕМЛЕКЕТТІК ТІЛДІҢ МАҢЫЗЫМЕМЛЕКЕТТІК ТІЛДІҢ МАҢЫЗЫ

ПОСЛЕДСТВИЯ СНЕЖНЫХ ЛАВИНПОСЛЕДСТВИЯ СНЕЖНЫХ ЛАВИН

ЖАҢА ЖЫЛ ҚАРСАҢЫНДА 196 ЖЕТІСУЛЫҚ ДҮНИЕГЕ КЕЛДІЖАҢА ЖЫЛ ҚАРСАҢЫНДА 196 ЖЕТІСУЛЫҚ ДҮНИЕГЕ КЕЛДІ

МӘМС ЕСЕБІНЕН МЕДИЦИНАЛЫҚ КӨМЕКТІ ҚАЛАЙ АЛУҒА БОЛАДЫ?МӘМС ЕСЕБІНЕН МЕДИЦИНАЛЫҚ КӨМЕКТІ ҚАЛАЙ АЛУҒА БОЛАДЫ?

Жаңа жылдың басталуымен 
облыс бойынша 1-7  қаңтар 
аралығында 196 бала өмірге келді. 
Оның төртеуі егіз. Оның ішінде 

Мемлекеттік тіл — Қазақстан 
Республикасының мәдениеті, та-
рихы мен руханиятының негізі. 
Қазақ тілі еліміздің мемлекеттік 
тілі ретінде ұлттық бірлікті, 
халықтың мәдени және та-
рихи мұрасын сақтау үшін 
маңызды рөл атқарады. Тіл — 
әрбір халықтың өзіне тән бол-
мысы, оны мәдениетін, салт-
дәстүрін, дүниетанымын 
қалыптастыратын негізгі құрал.

Мемлекеттік тілдің басты 
маңыздылығы қоғамның интеграци-
ясы мен қоғамдағы қолданыс аясы-
мен көрінеді. Ол халықтың бірлігін 
қамтамасыз етіп, түрлі этникалық 
топтардың арасында түсіністік 
пен келісімді қалыптастырады. 
Адамдардың мемлекеттік тілде 
сөйлесуі, бірігуіне, ортақ мақсаттар 
үшін жұмыс істеуіне ықпал етеді. 
Бұл, әсіресе, көпұлтты Қазақстанда 
аса маңызды, өйткені тіл арқылы 
адамдардың бір-бірімен байланы-
сы нығайып, еліміздің әлеуметтік 
тұрақтылығы артады.

Білім беру саласында мемлекеттік 
тілдің қолданылуы жастардың ұлттық 
сана-сезімін оятып, мәдениетіміз бен 
дәстүрімізді танып білуіне септігін 
тигізеді. Мектептер мен жоғары 
оқу орындарында қазақ тілінде 
білім беру — еліміздің болашағын 
қалыптастырудағы маңызды қадам. 
Мемлекеттік тілде білім алған жастар 
елдің патриоты болып қалыптасып, 
өз мәдениетінің қадірін біледі. 
Экономикалық салада мемлекеттік 

 Қар көшкіні – бұл 20-30 м/с 
жылдамдықпен түсетін немесе 
қозғалатын қардың массасы. Қар 
көшкінің түсуі ең үлкен қирауды 
тудыратын ауа алдындағы 
толқындардан пайда болуымен 
бірге жүреді.

Қар көшкінінің түсу себептері: ұзақ 
уақыт бойы қардың түсуінен, қардың 
қарқынды еруінен, жарылыстармен 
таулы беткейлердегі жер сілкінісінен 
және ауа райының күрт өзгеруінен 
туындайтын басқа да әрекеттер. Қар 
көшкіні ғимараттардың, инженерлік 
құрылыстардың бұзылуына, жолдар 
мен тау соқпақтарының тығыздалған 
қармен жабылуына әкелуі 
мүмкін. Көшкінінен көбінде таулы 
аудандардың тұрғындары, туристер, 
альпинистер, геологиялық барлау-
шылар, шекарашылар және басқа 
да жарақат алған тұрғындар қардың 
астында қалулары мүмкін.

ЕГЕР СІЗ ҚАУІПТІ АЙМАҚТА 
БОЛСАҢЫЗ:

Қар көшкіні аймақтарында мінез-
құлықтың негізгі ережелерін сақтаңыз: 
қар мен қолайсыз ауа райында тауға 
шықпаңыз; тауларда болған кезде 
ауа-райының өзгеруін қадағалаңыз; 
тауға шыққанда, сіздің жолыңызда 
немесе серуендеу аймағында қар 
көшкіні болуы мүмкін жерді біліңіз. 
Қар көшкіні болуы мүмкін жерлер-
ден аулақ болыңыз. Олар көбінесе 
тік беткейлерден 30° — тан асады, 
егер бұталар мен ағаштар болмаса, 
көлбеу 20° — тан асады. 45° — тен 
жоғары тік болған кезде, қар көшкіні 
әр қар жауған сайын ериді.

— ЕГЕР ҚАР КӨШКІНІ СІЗДІ БА-
СЫП ҚАЛСА:

98 ұл және 98 қыз бала. Бұл ту-
ралы Жетісу облысының Өңірлік 
коммуникациялар қызметінде 
Денсаулық сақтау басқармасы 

басшысының орынбасары Жане-
та Нұрманбетова мәлімдеді.    

Жалпы мереке күндері жедел 
жәрдемге барлығы 16 159 өтініш 
тіркелді.  Түскен қоңыраулар бой-
ынша балаларға шақыртулар, 
ЖРВИ, жедел ішек инфекциясы 
секілді дерттер тіркеліп, қызмет 
көрсетілді.

Ал аудандық деңгейдегі ста-
ционарларда 419  балалар 
медициналық көмекке жүгіндіі. 
Облыстық инфекциялық және ба-
лалар ауруханасында 265 бала ем 
қабылдап жатыр. Стационарлық 
науқастардың ішінде емдеу бұл 
негізінен тыныс алу - вирустық 
аурулары бар және олардың 
асқынулары бар балалар брон-
хит, пневмония және ішек синдро-
мы.

тілдің рөлі де зор. Мемлекеттік тілде 
жүргізілген келіссөздер, келісімдер мен 
келісімшарттар кәсіпкерлер мен бизнес-
мендер үшін тиімділік әкеледі. Шетелдік 
инвесторлармен қарым-қатынас орна-
туда мемлекеттік тілдің рөлі маңызды, 
себебі тіл арқылы мәдениет пен 
дәстүрді түсіну экономикалық байла-
ныстарды нығайтады. Саяси өмірде 
мемлекеттік тіл халықтың саяси 
мәдениетін арттырып, демократияның 
дамуына ықпал етеді. Мемлекеттік 
тілде жүргізілген ақпараттық науқандар 
мен бағдарламалар азаматтардың 
құқықтарын қорғауға, белсенді 
азаматтық позициясын қалыптастыруға 
мүмкіндік береді. Мемлекеттік тілдің 
мәдениет саласындағы маңызы 
да ерекше. Қазақ тілінде жазылған 
әдебиет, музыка, театр мен өнер 
еліміздің бай мәдени мұрасын сақтап, 
болашақ ұрпаққа жеткізеді. Тіл — 
мәдениеттің айнасы, ол арқылы 
халқымыздың тарихын, рухани 
құндылықтарын танимыз.

Қорыта келгенде, мемлекеттік тіл 
— тек тіл емес, ұлттық бірегейлік, 
мәдениет және тарих. Оны дамыту және 
насихаттау — әрбір азаматтың міндеті. 
Мемлекеттік тілдің маңыздылығын 
түсіну арқылы біз қоғамымызды 
нығайтып, болашағымызды жарқын ете 
аламыз. Тілдің дамуы — елдің дамуы, 
сондықтан мемлекеттік тілді үйрену, 
қолдану және насихаттау — біздің 
ортақ жауапкершілігіміз.   

Индира ИДРИСОВА
Ескелді аудандық сотының

 сот әкімшісі басшысы

В настоящее время в нашей 
стране и во всем мире наблю-
дается сезонный рост острых 
респираторных вирусных ин-
фекций (ОРВИ). На сегодня наи-
более распространенные вирусы 
— риновирус, респираторно-син-
цитиальный вирус, аденовирус, 
коронавирус, грипп, парагрипп и 
метапневмовирус. Несмотря на 
текущую эпидемиологическую 
ситуацию, в области Жетісу 
случаев метапневмовируса не за-
фиксировано. 

Основные симптомы включают 
повышение температуры, на-

Міндетті әлеуметтік 
медициналық сақтандыру (МӘМС) 
жүйесі азаматтарға Әлеуметтік 
медициналық сақтандыру 
қоры есебінен медициналық 
қызметтердің кең спектрін алуға 
мүмкіндік береді. МӘМС жүйесінің 
артықшылықтарын пайда-
лану үшін бірнеше қарапайым 
қадамдарды орындау қажет.

1-ҚАДАМ. МЕДИЦИНАЛЫҚ 
ҰЙЫМҒА ТІРКЕЛУ

Ең алдымен, сіз медициналық-
санитариялық алғашқы көмек 
көрсететін медициналық ұйымға 
(МСАК) тіркелгеніңізге көз жеткізуіңіз 
керек. Бұл үшін сіздің клиникаңыз 
немесе емханаңыз Әлеуметтік 
медициналық сақтандыру қорымен 

Лавина — это огромная масса 
снега, несущаяся со склонов гор. 
Обладая высокой мощью, данное 
природное явление способно на-
носить серьёзные разрушения, 
порою даже уничтожая здания, 
располагающиеся у подножия 
гор. Хотя куда опаснее данное яв-
ление для альпинистов, лыжни-
ков и других людей, находящихся 
на склоне горы во время снежной 
лавины.

Причины лавин
Снежные лавины возникают по 

той причине, что на склонах гор со 
временем накапливаются большие 
массы снега. Особенно много его со-
бирается на склонах, обладающих 
наклоном 25—45°. Избежать этого 
невозможно, поскольку выпадение 
осадков является естественным при-
родным процессом. И людям лишь 
остаётся либо самим провоцировать 
лавину, либо предсказывать её сход, 
запрещая на это время посещение 
склона. В некоторых случаях пред-
сказать сход лавины удаётся доволь-
но точно, поскольку существуют при-

Иногда на склонах гор могут скапливаться очень уж большие массы 
снега. Срываясь вниз, они способны наносить гораздо большие раз-
рушения, чем обычно. Такие мощные лавины могут даже разрушать 
поселения, находящиеся у подножия гор. К счастью, происходит это 
довольно редко.

Куда чаще жертвами снежных лавин являются альпинисты, горнолыжники, 
сноубордисты и другие люди, оказавшиеся на склоне горы в неподходящий 
момент. И хоть шансы выжить у них есть, они не очень велики. При первом 
ударе снежный поток способен переломать кости в организме, многие по-
гибают сразу же. А людей, переживших такую встречу со снегом, может про-
сто засыпать, погребая на внушительных глубинах. Чаще всего именно это 
и происходит, причём дыхательные пути в таких случаях могут забиваться 
снегом, из-за чего потерпевшие погибают от удушья. Ну а всем, кому посчаст-
ливилось дожить до этого момента, остаётся лежать под огромными масса-
ми снега, надеясь, что их каким-то чудом отыщут, ведь сами они выбраться 
не смогут.

Хоть количество жертв данного явления не слишком велико, назвать его 
безобидным никак нельзя. В горах снежная лавина — самое опасное при-
родное явление.

Нуржан Джаменкеев,
Коксуское лесничество

Лесник

сморк, кашель, голов-
ную боль, а при ос-
ложнениях — одышку 
и затрудненное дыха-
ние.

Во всех поликлини-
ках области функци-
онируют фильтры 
для ежедневного 
приема пациентов. 
В случае необходи-
мости дети до года 
госпитализируются 
в стационары. При появлении 
первых симптомов болезни дети 
старше года проходят осмотр у 

педиатра в поликлинике, где при 
необходимости им назначается 
соответствующее лечение.

Мұрын мен ауызды қолғаппен, 
шарфпен, жағамен жабыңыз; қар 
көшкінінде қозғалғанда, қолдың жүзу 
қимылымен қар көшкінінің бетінде 
қалуға тырысыңыз, жылдамдық төмен 
жиекке қарай жылжытыңыз. Қар 
көшкіні тоқтаған кезде, бет пен кеуде-
ге жақын кеңістік құруға тырысыңыз, 
ол тыныс алуға көмектеседі. Егер 
мүмкін болса, жоғарғы жағына 
қарай жылжытыңыз (жоғарғы жағын 
сілекеймен анықтауға болады, оның 
аузыдан ағызу қажет). Қар көшкініне 
түскеннен кейін айқайламаңыз қар 
дыбыстарды толығымен сіңіреді, 
ал айқайлар мен мағынасыз 
қозғалыстар сізді күш, оттегі мен жы-
лудан айырады. Өзіңіздің санаңызды 
жоғалтпаңыз, ұйықтамаңыз, сізді 
іздейтінінің ұмытпаңыз (қар көшкінінің 
астынан адамдарды бесінші, тіпті он 
үшінші күні құтқарған жағдайлар бар).

— ҚАР КӨШКІНІНЕН КЕЙІН:
Егер сіз қар көшкіні аймағынан тыс 

болсаңыз, 112, 101 құтқару қызметінің 
телефондарына болған оқиға туралы 
кез-келген жолмен хабарлаңыз және 
зардап шеккендерді іздеуге және 
құтқаруға кірісіңіз. Қардың астынан өз 
бетіңізше немесе құтқарушылардың 
көмегімен шыққаннан кейін денеңізді 
тексеріп, қажет болған жағдайда 
өзіңізге көмектесіңіз. Ең жақын 
елді мекенге жеткенде, деніңіз сау 
деп ойласаңыз да, медициналық 
орталыққа немесе дәрігерге жүгінініз. 
Әрі қарай, дәрігердің немесе құтқару 
жасағы басшысының нұсқауы бойын-
ша әрекет етіңіз.

Нурлан МУСАХАН,
Көксу орманшылығының

 орманшысы

шарт жасасқан бо-
луы тиіс.

Егер әлі 
т і р к е л м е г е н 
болсаңыз, міндетті 
түрде уақыт тауып, 
тіркеліңіз. Емханаға 
тіркеусіз дәрігерге 
бару, диагности-
кадан өту немесе 
басқа медициналық 
қызмет түрлеріне 
тегін жолдама алу 
мүмкін болмайды.

2 - Қ А Д А М . 
С А Қ Т А Н Д Ы Р У 
М Ә Р Т Е Б Е С І Н 

ТЕКСЕРІҢІЗ
МӘМС-тің кеңейтілген пакетін пай-

далану үшін сізде «сақтандырылған» 
мәртебесі болуы керек. Сақтандыру 
мәртебесін тексерудің екі жолы бар:

-Әлеуметтік медициналық 
сақтандыру қорының сайтында: 
https://msqory.kz  (ЖСН арқылы).

-Telegram-бот арқылы: @
SaqtandyryBot.

Егер сіз сақтандырылмаған 
болсаңыз, мәртебеңізді өзектендіру 
жолдарын анықтап алыңыз.

3-ҚАДАМ. ДӘРІГЕРГЕ 
ЖАЗЫЛЫҢЫЗ

Емханаға бармас бұрын учаскелік 
терапевтке алдын ала жазылу қажет. 
Бұны емхананың call-орталығы не-

месе тіркеу бөлімі арқылы жасауға 
болады.

 Қабылдау күні ертерек келіп, талон 
алуды ұмытпаңыз. Қазіргі уақытта 
көптеген емханаларда электрондық 
кезек жүйесі енгізілген, бұл жазылу 
процесін жеңіл әрі ыңғайлы етеді.

Есіңізде болсын, учаскелік 
дәрігердің жолдамасынсыз бейінді 
маманға бара алмайсыз.

4-ҚАДАМ. АНАЛИЗДЕР МЕН ТЕК-
СЕРУЛЕРГЕ ЖОЛДАМА АЛЫҢЫЗ

Учаскелік дәрігер қажетті анализ-
дерге (негізгі немесе кеңейтілген тізім 
бойынша) жолдама береді, сондай-ақ 
медициналық көрсеткіштер болған 
жағдайда диагностикаға немесе 
бейінді мамандарға жібереді.

Барлық осы қызметтер тегін 
көрсетіледі. Бірақ жолдамалар тек 
медициналық көрсеткіштер болған 
жағдайда ғана беріледі.

Кері байланыс арналары
Медициналық қызмет алу бойынша 

сұрақтар немесе қиындықтар болса, 
келесі ресми байланыс арналарына 
жүгінуге болады:

-Call-орталық: 1414 
-Мобильді қосымша: «Qoldau 24/7»
-Қордың сайты: https://msqory.kz 
-Telegram-бот: @SaqtandyryBot

«Әлеуметтік медициналық 
сақтандыру қоры» 

КЕАҚ Жетісу облысы 
бойынша филиалы

чины, провоцирующие это явление.
— Обильный снегопад, увеличива-

ющий количество снега на склоне до 
критической отметки.

— Увеличение влажности воздуха, 
делающее снег более тяжёлым.

— Резкое изменение погоды. К при-
меру, сильные колебания темпера-
туры или перепады атмосферного 
давления.

— Сильные механические воздей-
ствия. Такие как камнепад или зем-
летрясение.

— В некоторых случаях лавину 
провоцирует и слабые воздействия: 
человек или громкий звук, вроде вы-
стрела.

Последствия снежных лавин
Иногда на склонах гор могут ска-

пливаться очень уж большие массы 
снега. Срываясь вниз, они способны 
наносить гораздо большие разру-
шения, чем обычно. Такие мощные 
лавины могут даже разрушать посе-
ления, находящиеся у подножия гор. 
К счастью, происходит это довольно 
редко.

Куда чаще жертвами снежных ла-

вин являются альпинисты, горнолыж-
ники, сноубордисты и другие люди, 
оказавшиеся на склоне горы в не-
подходящий момент. И хоть шансы 
выжить у них есть, они не очень ве-
лики. При первом ударе снежный по-
ток способен переломать кости в ор-
ганизме, многие погибают сразу же. 
А людей, переживших такую встречу 
со снегом, может просто засыпать, 
погребая на внушительных глубинах. 
Чаще всего именно это и происходит, 
причём дыхательные пути в таких 
случаях могут забиваться снегом, 
из-за чего потерпевшие погибают 
от удушья. Ну а всем, кому посчаст-
ливилось дожить до этого момента, 
остаётся лежать под огромными мас-
сами снега, надеясь, что их каким-то 
чудом отыщут, ведь сами они вы-
браться не смогут.

Хоть количество жертв данного яв-
ления не слишком велико, назвать 
его безобидным никак нельзя. В го-
рах снежная лавина — самое опас-
ное природное явление.

Асқар Адамбаев,
Коксуское лесничество

Лесник
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ҚАСЫМ-ЖОМАРТ ТОҚАЕВ: «МАҚСАТЫМ – ЭКОНОМИКАНЫ ҚАСЫМ-ЖОМАРТ ТОҚАЕВ: «МАҚСАТЫМ – ЭКОНОМИКАНЫ 
ЖӘНЕ ЕГЕМЕНДІКТІ НЫҒАЙТУ»ЖӘНЕ ЕГЕМЕНДІКТІ НЫҒАЙТУ»

№ 1 (9038), жұма, 10  қаңтар 2025 жыл

бар. Жоғарыда айтқанымдай, қасіретті 
оқиғаға дейін бізде әділдік деңгейі өте 
төмен болғаны рас.

Әділдік – бәрін теңестіру деген сөз 
емес. Менің ел байлығын әділ бөлу 
туралы ұстанымым меншік иелерін 
мүлкінен түгел айырып, активтерді 
қайта бөлу дегенді білдірмейді. Біз 
іштен іруге және жүгенсіздіктің белең 
алуына әкеп соқтыратын мұндай жол-
мен жүрмейміз. Сондықтан кезінде баз 

біреулерге орынсыз берілген артықшылықтар 
мен жеңілдіктерді алып тастау, заңсыз алынған 
активтерді мемлекетке қайтару – популистік 
қадам емес, керісінше, әділдік қағидасы 
негізінде Қазақстанды жаңғырту стратегиясы.

Әділетті мемлекет дегеніміз – құқықтық мем-
лекет. Онда азаматтардың бәрі заң алдын-
да тең болады, заңдарды, ережелерді және 
нормаларды қатаң сақтай отырып, жалпыға 
бірдей мүмкіндіктерді толық пайдалана алады. 
Айтпақшы, заңсыз алынған қаржы және басқа 
да активтерді қайтаруға қатысты жұмыс¬тың 
нәтижесінде 2022 жылдан бері мемлекет 
қазынасына 2 триллион теңгеден астам (4,1 
миллиард доллар) қаражат түсті. Бұл қаржы 
мектептер мен маңызды инфрақұрылым ны-
сандарын салуға және өзге де әлеуметтік 
міндеттерді орындауға жұмсалып жатыр. 
Әділдік дегеніміз осы емес пе?

– Сіз тұңғыш президенттің қызметін, 
оның елге сіңірген тарихи еңбегін әділ 
бағалау қажеттігін бірнеше рет айттыңыз. 
Көпшілік мұндай ұстанымның орынды екенін 
біртіндеп түсіне бастады. Жалпы, Нұрсұлтан 
Әбішұлымен жиі хабарласып тұрасыз ба?

– Кез келген дәуірдің жақсы жағы да, 
көлеңкелі тұстары да бар. Біздің жаңа тарихы-
мызда жарқын сәттер әлдеқайда көп болды. 
Бұл – ақиқат. Салыстырмалы түрде алғанда, 
қысқа мерзім ішінде мемлекеттігіміздің берік 
тұғыры қалыптасты, билік институттары 
құрылды, жаңа астанамыз бой көтерді, шекара-
мыз шегенделіп, заң жүзінде бекітілді. Көптеген 
елмен тиімді қарым-қатынас орнатылды, 
экономикаға шетелден инвестиция тартыл-
ды. Осы жетістіктің бәрін жоққа шығару дұрыс 
болмас еді. Біз әділетті мемлекет құрамыз 
десек, тарихқа да, оны жасауға атсалысқан 
азаматтарға да әділ қарауымыз керек. Мұның 
бәрі, түптеп келгенде, ұлттың болашағы үшін 
қажет. Өткенді ой елегінен өткізіп, оны әділ әрі 
шынайы бағалай алмасақ, алға сеніммен қадам 
баса алмаймыз. Саяси ахуалдың ықпалымен 
өз тарихыңды көпе-көрінеу бұрмалай беруге 
болмайды. Ел шежіресін басынан бастап қайта 
жазу тіпті қауіпті.

Әрине, Нұрсұлтан Назарбаев ұзақ жыл бойы 
ел тізгінін ұстаған уақытта кемшіліктер болды. 
Бірақ ештеңе істемеген адам ғана қателеспейді. 
Ашығын айту керек, ол отставкаға кеткенімен, 
Қауіпсіздік Кеңесінің төрағасы болып отырған 
кезде саяси сыпайылықты сақтай бермейтін. 
Мұны да айта кеткен жөн. Үнемі Премьер-
Министрді, Ұлттық банктің төрағасын, 
министрлерді, әкімдерді шақырып алып, жи-
налыс өткізетін. Бұған өз азаматтарымызды 
былай қойғанда, шетел басшылары мен ди-
пломаттары да таңдана қарайтын. «Назарба-
ев қызметінен кеткен соң тіпті жоғарылады, 
енді Президент те оған бағынады» деген әзіл 
әңгіме де пайда болды. Ал, шын мәнінде, бұл 
әзілдейтін жағдай емес еді.

Бұл жағдай қосарланған билік туралы 
алып қашпа әңгіменің өршуіне әкеп соқты. 
Шенеуніктер де кабинеттен кабинетке жүгіріп, 
кімнің тапсырмасын орындайтынын білмей дал 
болатын. Ол аз десеңіз, кейбір шенеуніктер «Ел-
басы институты Президент билігінен жоғары 
тұруға тиіс» деп, ақылға сыймайтын жағдайды 
заң жүзінде негіздемек болды. Нұрсұлтан 
Назарбаевтың 2021 жылғы қарашада өткен 
Astana Club жиынында 92 жастағы Махатхир 
Мохамадты мысалға келтіріп, өзінің Ақордаға 
қайтып келуі мүмкін екенін мәлімдеуін және 
бұрынғы президенттің сол жылы желтоқсан 
айында Санкт-Петербург қаласында өткен 
ТМД елдерінің саммитіне қатысуын нағыз билік 
дағдарысына әкеп соқтырған негізгі оқиғалар 
деуге болады. Соның алдында ғана жергілікті 
бір саясаттанушы оған «Елбасының алтын 
дәуірін» қалпына келтіру үшін батыл шаралар 
қабылдау қажеттігін айтып, арандатушылық 
мазмұндағы хат жолдаған еді.

Алайда қазір парасаттылық танытып, 
Нұрсұлтан Назарбаевтың Қазақстанға сіңірген 
тарихи еңбегін лайықты бағалау керек. 
Мен Президент ретінде мемлекет мүддесін 
басшылыққа алуға, ел бірлігін бәрінен биік 
қоюға міндеттімін.

Сіздің сұрағыңызға келсек, қазір біз шама-
мен айына бір рет телефон арқылы сөйлесіп 
тұрамыз.

– Жақында тұңғыш президенттің Мәскеуге 
барып, Владимир Путинмен кездесуін 
жұртшылық сан-саққа жүгіртті. Биліктен кет-
кеннен кейін бес жылдан соң бұлай жүздесудің 
ақылға сыймайтыны айтылды. Қазақстанда 
алдағы уақытта Президент сайлауы өтеді-міс 
деген болжамдар да пайда болды. Мұндай кез-
десу кімге және не үшін қажет, бұған кім баста-
машы болды? Сіздің пікіріңізді білсек.

– Нұрсұлтан Назарбаев пен Владимир 
Путиннің желтоқсандағы кездесуі өткен 
жылдағы екінші жүздесуі ғой деймін. Күз 
басындағы бірінші кездесу туралы бұқаралық 
ақпарат құралдарында айтылған жоқ. Олар 
байырғы достар әрі әріптестер ретінде 
жүздесетін болса керек, ортақ әңгімелері 
де бар шығар. Мұндай кездесулер әдетте 
Нұрсұлтан Әбішұлының бастамасымен өтеді. 
Ол үшін мұның маңызы зор. Бұрынғы Қазақ 
КСР Министрлер Кеңесінің төрағасы, пар-
тия басшысы және егемен Қазақстанның 
президенті ретінде Нұрсұлтан Әбішұлының 
Кремльмен тығыз моральдық және саяси 
байланысы барын естен шығармаған жөн. 
Оның талай уақыты Мәскеуде өтті, сан мәрте 
іссапарға барды, съезд және пленум отыры-

старына қатысты, жұмыс бабымен және ресми 
сапарлармен де болды.

– Сіз «Заң мен тәртіп» қағидасы туралы жиі 
айтасыз. Кейбіреулер мұны қоғамға «қылбұрау 
салу» деп қабылдап жатыр. Бұған не айтар 
едіңіз?

– «Заң мен тәртіп» қағидасы құқық қорғау 
саласына ғана арналған деп тұжырымдаған 
дұрыс болмайды. Мен бұл қағиданы тереңірек 
түсінемін. «Заң мен тәртіп» – мемлекеттік 
құрылыстың басты қағидаты. Бұл ретте жа-
залау шараларын қолдану арқылы қоғамға 
жаппай бақылау орнату туралы айтып отырған 
жоқпыз. «Заң мен тәртіп» қағидаты – шын 
мәнінде кемел демократияның тірегі, құқықтық 
мемлекеттің негізі. «Заң мен тәртіпке» 
бағынбасақ, құқық нормаларына құрметпен 
қарамасақ, Әділетті Қазақстанды құрып, оны 
өркендеген мемлекет ете алмаймыз.

Сондықтан біздің міндетіміз – бұл қағидатты 
еліміздің құндылықтар жүйесіне барынша 
кіріктіріп, халық болмысының, қоғам өмірінің 
ажырамас бөлігіне айналдыру. «Заң мен 
тәртіпті» берік орнықтыру үшін көп уақыт пен 
күш-жігер қажет екенін түсінемін. Себебі бәрі 
бірдей бұл қағидатты қатаң ұстануға, оны өмір 
салтына айналдыруға әлі дайын емес. Бірақ 
талаптанған адам қалайда мұратына жетеді.

– Талғардағы қылмыстық оқиға ел ішінде 
үлкен дүрбелең тудырды. Жұртшылық Сіздің 
осы жағдайға қатысты пікіріңізді білгісі келеді.

– Қайталап айтамын, елімізде «Заң мен 
тәртіп» қағидаты мызғымастай орнығуға тиіс. 
Мен Талғар оқиғасына дейін жариялаған Жол-
дауымда құқық қорғау органдарынан қылмыс 
пен қарақшылықтың тамырына балта шабуды 
талап еттім.

Қаңтар оқиғасы кезіндегі жаппай 
тәртіпсіздікті қылмыстық топтар жасағанын 
естен шығармаған жөн. Мемлекет ұйымдасқан 
қылмыспен ымырасыз күрес жүргізуге шама-
сы жететінін соңғы екі жылда анық көрсетті. 
Аса қауіпті қылмыстық топтар әшкереленіп, 
құрықталып жатыр. Олардың сыбайластары 
мен қаржы көздері де анықталып отыр. Был-
тыр 246 адам қылмыстық жауапкершілікке тар-
тылды. Оның ішінде ұйымдасқан қылмыстық 
топтардың 30 басшысы бар. Бұл жұмысты мен 
ерекше бақылауда ұстап ¬отырмын.

Талғардағы оқиғадан кейін құқық қорғау 
органдары қажетті шаралардың бәрін 
қабылдады. Күдіктілер қамауға алынды. Тер-
геп-тексеру жұмыстары аяқталуға жақын. Көп 
ұзамай осы іске қатысты сот болады. Бұл 
оқиғаға орай құзырлы органдар қабылдаған 
барлық шара заң талаптарына толық сай 
келеді. Ал басқаның бәрі – құр дақпырт пен 
теріс пиғылды кейбір топтардың осы жағдайға 
саяси сипат беруге деген ұмтылысы ғана. 
Бұған жол беруге болмайды.

Осы оқиғаға қатысы бар азаматтар бойынша 
мына мәселені еске салғым келеді. Қазақ халқы 
шетелден келген отандастарын «қандасым» 
деп, құшақ жая қарсы алды. Тарихи Отанына 
оралғандар Қазақстанның заңдарына қатаң 
бағынып, қоғамдық тәртіпті сақтап, заңсыз 
әрекеттерден аулақ болуы керек. Олар бұрын 
өздері тұрған елде биліктің талабын сақтап, 
ондай әрекет жасаған жоқ қой?!

– Былтыр көптеген заңнамалық жаңалық 
болды. Қабылданған заңдардың ішінен 
қайсысы ма¬ңыз¬дырақ деп ойлайсыз?

– Маңызсыз заң деген болмайды, 
заңның бәрі маңызды. Сауалыңызға жа-
уап ретінде мен өзімнің Жолдауларымда 
және Ұлттық құрылтайдың отырыстарында 
бастамашылық етіп, қабылдануына түрткі 
болған бірқатар заңды атап өтейін. Ол заңдар 
қоғам өкілдерінің, сарапшылардың белсе-
не қатысуымен әзірленді және сонысымен 
маңызды. Осының өзі мемлекет пен азаматтық 
қоғамның заңнамаларды жетілдіру жолында 
тиімді серіктестік орната алатынын көрсетеді. 
Мысалы, әйелдердің құқығын қорғауға және 
балалардың қауіпсіздігін қамтамасыз ету-
ге арналған заң қабылданды. Бұл құжатта 
тұрмыстық зорлық-зомбылық сияқты, тура-
сын айтқанда, масқара әрекеттердің тамы-
рына балта шабу көзделген. Әйелдер мен 
балаларға қатысты қандай да бір зорлық-
зомбылық жасағандарға жаза күшейтілді. Оған 
қоса, жас балаларды өлтірген немесе зорлаған 
адам өмір бойы бас бостандығынан айы-
рылатын болды. Кәмелетке толмағандарды 
басынып, мазақ қылғандар енді әкімшілік 
жауапкершілікке тартылады. Бұл талап алғаш 
рет заң жүзінде бекітілді.

«Келешек» атты бірыңғай ерікті жинақтаушы 
жүйенің заңнамалық негізін қалыптастыру 
үшін көп жұмыс атқарылды. Онда жинақталған 
қаржыны Қазақстанның және шетелдің 
колледждері мен жоғары оқу орындарын-
да білім алу, сондай-ақ тұрғын үй алу үшін 
жұмсауға болады.

Азаматтардың үсті-үстіне несие алып, 
қарызға батуына жол бермеуді көздейтін заң 
қабылданды. Соған сәйкес несиесін 90 күннен 
артық уақыт төлей алмай жүрген адамдарға 
кәсіпкерлікке қатысы жоқ несие беруге тый-
ым салынды. Сондай-ақ адамдар несие 
алуға өзіне өзі тыйым сала алатын болды. 
Медицина қызметкерлерін құқықтық жағынан 
қорғау шаралары күшейтілді, оларға берілетін 
әлеуметтік кепілдіктер жақсарды. Балалар мен 
жастардың арасында жаппай тарап, нағыз 
індетке айнала бастаған вейптерді сатуға және 
таратуға тыйым салынды.

Есірткі өндіргені үшін берілетін жаза қатайды. 
Ондай қылмыс жасағандар 15–20 жылдан ба-
стап өмір бойы бас бостандығынан айыруға 
дейін жазаланады. Есірткіні белгілі бір жерге 
тығып кететін курьерлер мұндай қылмысты 
алғаш рет жасаса және әрекетінің салдары 

ауыр болмаса, 5 жылдан 8 жылға дейін бас 
бостандығынан айырылады.

Лудоманиямен күреске қатысты заң күшіне 
енді. Құжатта букмекерлік кеңселер мен 
тотализаторлардың жарнамасына едәуір шек-
теу қойылды, кәмелетке толмағандарды құмар 
ойынға тартқаны үшін әкімшілік жауапкершілік 
белгіленді, аты-жөні борышкерлердің бірыңғай 
тізіміне енгізілген адамдардың құмар ойын 
ойнауына тыйым салынды. Бұл шаралар 
талай шаңырақты шайқалтқан, адамдарды 
қылмыс жасауға, өзіне қол жұмсауға итерме-
леген ойынқұмарлықтың таралуымен күресуге 
арналған.

Тағы бір маңызды заңнамалық жаңалық 
– бұзақылық және вандализм жасаған, 
біреудің мүлкін қасақана бүлдірген адамдарға 
берілетін жаза қатайды. Мұның бәрі қоғамдық 
тәртіпті қамтамасыз ету және заң талап-
тарына бағынатын азаматтардың құқығын 
қорғау тұрғысынан маңызды. Сонымен бірге 
заңнамалық толықтырулардың нәтижесінде 
2025 жылдың 1 шілдесінен бастап қылмыстық, 
әкімшілік және азаматтық істер бойынша үш 
дербес кассациялық сот жұмыс істей бастай-
ды. Осылайша, азаматтар мемлекеттік орган-
дар тарапынан бұзылған өз құқықтарын қорғай 
алады.

Былтыр көптеген маңызды заңнамалық ба-
стамалар жүзеге асырылды. Алайда заңның 
қабылдануы істің басы ғана, сол заңдардың 
іс жүзінде жұмыс істеуі одан әлдеқайда 
маңызды екенін түсіну керек. Бұл ретте, заң 
талаптары қоғамның сұранысына сай бол-
са ғана сақталады. Сондықтан біз биыл да 
халықтың үміті мен мүддесін және елімізді 
дамыту жолындағы басымдықтарды негізге 
ала отырып, құқық қорғау жүйесін жетілдіру 
жұмыстарын жалғастырамыз.

– Сіз реформалардың үздіксіз жалғасатынын 
бірнеше рет айттыңыз. Ауыл шаруашылығы 
еңбеккерлерінің алғашқы форумында 
елімізді одан әрі жаңғырту үшін тың бастама-
лар көтеріліп, шешімдер қабылданатынын 
аңғарттыңыз. Бұл қандай бастамалар? Саяси 
реформалар жалғаса ма?

– Соңғы бес жыл бойы жүргізілген реформа-
лар –азаматтарымыздың негізгі сұранысы мен 
мемлекеттің ұзақ мерзімге арналған мүддесіне 
негізделе отырып мұқият ойластырылған стра-
тегия. Оның саяси астары жоқ.

Негізгі саяси реформалар жасалып бітті. 
Оның бәрі қоғамда жан-жақты талқыланып, 
ақырында көпшіліктің қолдауына ие болды. 
Соның арқасында негізгі саяси институттардың 
бәрі ашық әрі тиімді бола түсті, билік 
тармақтары арасындағы тепе-теңдік және 
тежемелік жүйе күшейді, ең бастысы, 
азаматтардың саяси өмірге белсенді араласу 
мүмкіндігі едәуір артты.

2022 жылғы маусым айында өткен 
референдумның нәтижесінде Конститу-
ция баптарының үштен бірі жаңарғанын 
қаперге сала кетейін. Мұның өзі реформаның 
қаншалықты ауқымды екенін көрсетеді. Қазіргі 
таңда көптеген реформа іс жүзінде жүзеге 
асырылып жатыр. Біздің бағытымыз айқын, 
мақсатымыз белгілі. Соған сәйкес, алғашқы 
нәтижелер де бар. Бірақ реформа – ұдайы 
жүретін үдеріс. Қоғамда нақты сұраныс болса, 
жаңа реформалар әзірленеді. Реформалар 
елді өркендету ісінің ажырамас бөлігі болған, 
бола да береді.

Мен халыққа Жолдауымды жариялағанда 
мемлекетімізді одан әрі дамытуға қатысты тың 
бастамалар ұсынамын. Ұлттық құрылтайдың 
отырыстарында азаматтардың көкейіндегі 
өзекті мәселелерге баса назар аударып 
жүрмін. Биыл да солай болады.

– Қазақстанды парламенттік басқару 
жүйесіне көшіру үшін іргелі реформа дайын-
далып жатыр деген ақпарат тарады. Шынымен 
солай ма?

– Әрине, парламенттік басқару жүйесі де 
жұмыс жүргізуге қақылы. Бұл жүйе Еуропадағы, 
тіпті Азиядағы бірқатар елде әбден орнығып, 
тамырын тереңге жайған. Бірақ биліктің 
әмбебап формуласы жоқ. Әр мемлекет саяси 
жүйесін таңдаған кезде төл тарихына, ұлттық 
болмысына, саяси тәжірибесіне сүйенеді. 
Менің аппаратым әлемдік тәжірибені мұқият 
зерделеп жатыр. Посткеңестік елдерде 
парламенттік басқару жүйесі жақсы қырынан 
көріне алған жоқ деген пікірге келісесіз деп 
ойлаймын. Грузиядағы соңғы оқиғалар осы 
пайымға нақты дәлел бола алады.

Мемлекеттік биліктің саяси жүйесін таңдау – 
айрықша жауапты шешім. Мұндай шешімдер 
үркердей топтың оңаша басқосуында емес, 
тек қана жалпыхалықтық референдумда 
қабылдануы керек. Менің «Күшті Президент – 
Ықпалды Парламент – Есеп беретін Үкімет» 
атты тұжырымдамам Қазақстанның саяси 
жүйесіне ең қолайлы тұжырымдама екеніне 
сенімдімін. Бірақ оны толығымен жүзеге асы-
ру үшін біз әлі талай жұмыс істеуіміз керек. 
Президенттік басқару тәсілі Қазақстан үшін 
қазір де, таяу кезеңде де ең ұтымды тәсіл деп 
сенемін.

Мемлекетіміздің тұрақты әрі орнықты да-
муына зияны тиетін шешім қабылдауға менің 
де, сіз бен біздің де еш қақымыз жоқ. Мұндай 
мәселеге байланысты қателікке жол беруге 
болмайды. Түптеп келгенде, Конс¬титуцияға 
енгізілген өзгерістің бәрі – Парламенттің 
реформалануы, ауыл, аудан және қала 
әкімдерінің сайлануы, Ұлттық құрылтайдың 
құрылуы және, ең бастысы, заң үстемдігінің 
басымдыққа айналуы – осының барлығы саяси 
тоқырауға ұшырамауға сенімді кепілдік береді.

– Елімізде мерзімінен бұрын парламент сай-
лауы бола ма? Бұл туралы қазір жиі айтыла 
бастады.

– Мұндай болжамдар бар екенін білемін. 
Бұл ақпарат әдейі таратылып жатыр деп ой-
лаймын. Біздің елде жаңа Үкімет жұмысына 
кіріскен бетте оның отставкаға кететіні туралы 
әңгіме тарайды. Парламент туралы да дәл 
солай деуге болады. Мен Парламент депу-
таттары азаматтық және саяси жауапкершілік 
танытып, жақсы жұмыс істеп жатыр деп ойлай-
мын. Ал Үкімет – ауыс-түйіске бейім құрылым. 
Оның құрамында түрлі жағдайға, оның ішінде 
«Amanat» партиясының және Парламенттегі 
басқа да партиялардың ұстанымына байланы-
сты өзгерістер болуы мүмкін.

Меніңше, Парламент сайлауын мерзімінен 
бұрын өткізуге әзірге еш негіз жоқ. Сайлау 
заңда белгіленген мерзімдерге сәйкес өтеді. 
Парламент өзіне тиесілі мерзім аясында 
қызметін атқаруға құлықты. Ал Үкімет бекітілген 
бағдарламалар мен жоспарларға сәйкес 
әрекет етіп, оң нәтижеге жету үшін жұмыс 
істеп жатыр. Стратегиялық міндет – тұрақты 
әлеуметтік-экономикалық дамуды қамтамасыз 
ету, еліміздің өңірдегі көшбасшы мәртебесін 
нығайту.

– Әркім өзінің жеке басының жағдайына 
қатысты мәселелерге көбірек мән береді. Таяу 
арада азаматтардың талап-тілегіне, қалауына 
сай келетін қандай жобалар қолға алынбақ?

– Біздің реформаларымыздың, эконо-
миканы дамыту үшін қабылдап жатқан 
шараларымыздың бәрі азаматтардың әл-
ауқатын жақсартуды, тұрмыс сапасын арттыру-
ды көздейді. Басқа мақсат жоқ, бұл – Үкіметтің 
ең басты міндеті.

Былтыр жазда 2029 жылға дейінгі Ұлттық 
инфрақұрылым жоспары қабылданғанын 
қаперіңізге сала кетейін. Онда жалпы инве-
стиция көлемі 40 триллион теңгеден аса-
тын 200-ден астам жобаны жүзеге асыру 
қарастырылған.

Биыл ұзындығы 836 шақырым болатын 
«Достық – Мойынты» темір жолының екінші 
желісі салынып бітеді. Бұл жоба еліміздің көлік-
транзит инфрақұрылымын түбегейлі өзгертеді. 
Осы бағыттағы темір жолдың жүк тасымалдау 
мүмкіндігі 5 есе артады, контейнер пойыздары 
жүкті бұрынғыдан едәуір жылдам жеткізетін 
болады. Бір айта кетерлігі, мұндай ауқымды 
жоба алғаш рет өз жобалаушыларымыздың, 
инженерлеріміз бен құрылысшыларымыздың 
күшімен жүзеге асырылды. Сондай-ақ Ал-
маты бекетін айналып өтетін темір жолдың 
құрылысы аяқталады. Бұл жоба Алматы темір 
жол торабына түсетін салмақты едәуір азай-
тып, жүк жеткізу мерзімін қысқартады. Жола-
ушылар тасымалының сапасын арттыру үшін 
вагондар жаңартыла береді. Биыл энергетика 
саласында жалпы қуаты 600 мегаваттан аса-
тын ірі жобаларды жүзеге асыру жоспарланған. 
«Жасыл энергетика» саласы да зор серпінге 
ие болады. Шетел инвесторларымен жел, 
күн және су электр стансаларын салу туралы 
келісімдеріміз бар.

Теңіз кенішін келешекте кеңейту жобасының 
құрылысы аяқталады. Мұнай өңдеу, мұнайгаз-
химия саласын дамыту ісіне баса назар 
аударылады. Атап айтқанда, Ақтау битум 
зауытының өндірістік қуаты арта түседі. 
«Талдықорған – Үшарал» магистрал-
ды газ құбыры, «Жаңаөзен – Ақтау» газ 
құбырының төртінші желісі, сондай-ақ Атырау 
облысындағы автоматтандырылған газ тарату 
стансасы пайдалануға беріледі.

Машина жасау саласын дамыту жұмыстары 
да жалғасады. Әлемге әйгілі брендтер-
ге тиесілі автокөліктер құрастыратын жаңа 
өндіріс орындары іске қосылады. Қостанайда 
іштен жану қозғалтқышына қажетті шойын 
құймалар және жетекші белдемнің бөлшектері 
шығарыла бастайды.

Экономиканың дамуына зор серпін беретін 
ірі инфрақұрылым нысандарын салуға Ұлттық 
қордың қаражатын жұмсауға болады, дұрысы, 
жұмсау қажет деп санаймын. Бұл қор ақшаны 
шетелдің қаржы институттарында қаттап-
шоттап сақтау үшін емес, осындай мақсаттарға 
жұмсау үшін құрылған жоқ па?!

Мемлекет тұрғын үй құрылысы саласын 
одан әрі дамыту, баспаналарды қолжетімді 
ете түсу үшін шаралар қабылдайды. Кезекте 
тұрған азаматтарды жалға берілетін тұрғын 
үймен қамтамасыз ету үшін тиісті жұмыс 
жалғасады. 2029 жылға дейін жыл сайын 10 
мың адам осындай баспанаға ие болады деп 
жоспарланған. Мен жақында тұрғын-үй саяса-
тына қатысты түзетулер енгізілген заңға қол 
қойдым. «Отбасы банкі» баспанаға мұқтаж 
адамдарды «бір терезе» қағидаты бойынша 
тізімге алумен және оларға баспана бөлумен 
айналысатын толыққанды даму институтына 
айналады.

Әлеуметтік инфрақұрылымды дамы-
ту мәселесіне де баса назар аударыла-
ды. Ауылдағы денсаулық сақтау жүйесін 
жаңғыртуға арналған ұлттық жобаның ая-
сында ауылдық жерлерде медицина нысан-
дарын салу жұмыстары жалғасады. Елімізде 
460 мың оқушыға арналған 217 жайлы 
мектеп салу жоспарланған. Оның 105-інің 
құрылысы аяқталды. Мақсатымыз – апатты 
жағдайдағы және үш ауысыммен оқытатын 
мектептер мәселесін, сондай-ақ мектептегі 
орын тапшылығына қатысты түйткілдерді 
толығымен шешу.

Бір ай бұрын 2025–2027 жылдарға арналған 
Республикалық бюджет қабылданды. Құжатта 
әлеуметтік бағыт басты басымдық ретінде 
сақталды. Онда денсаулық сақтау, білім беру 
саласына және әлеуметтік қажеттіліктерге өте 
қомақты қаржы қарастырылған.

– Цифрландыру ісін қолға алып, жасанды 
интеллектіні енгізбесек, халықтың тұрмыс 
сапасын жақсарту мүмкін емес екені қазірдің 

өзінде түсінікті. Еліміз болашақта осы салада 
не істей алады?

– Азаматтарымыз мемлекет тарапынан 
көрсетілетін қызметтерді цифрландыру ісінің 
артықшылықтарын жақсы біледі. Электронды 
үкімет сайтындағы қолжетімді қызметтердің 
тізімі үнемі толықтырылып келеді. Біріккен 
Ұлттар Ұйымының рейтингісінде Қазақстан 
Е-government-ті дамыту көрсеткіші бойын-
ша әлемде 24-ші орын иеленді. Бұл – тәуір 
нәтиже, бірақ оған тоқмейілсіп, арқаны кеңге 
салуға болмайды. Көрсеткіштерді барынша 
жақсарту керек. Мен мұны Үкіметке жиі айтып 
отырамын. Бұдан бөлек, еліміздегі банктер 
де адамдардың күнделікті тұрмыс-тіршілігін 
едәуір жеңілдете түсу үшін өздерінің цифрлық 
экожүйесін қалыптастырып жатыр.

Қазақстаннан экспортталатын ІТ-қызметтер 
саны артып келе жатқаны көңіл қуантады. 
Astana Hub табыс¬ты жұмыс істеп тұр. Бұл тех-
нопарк бір жарым мыңнан астам компанияның 
басын біріктіреді. Оның үштен біріне жуығы 
– шетелдік компания. Осылайша, еліміз 
жаһандық цифрлы көшпенділер үшін қолайлы 
мемлекетке айналып келеді.

Қазақстан Еуразия кеңістігіндегі ең ірі циф-
рлы хабтың бірі бола алады. Оған мүмкіндігіміз 
толық жетеді. Ол үшін жасанды интеллект 
технология¬ларын дамыту керек. Болашағы 
зор жобалар қазірдің өзінде бар. Мысалы қазақ 
тілінің KazLLM атты цифрлы тіл моделінің 
алғашқы нұсқасы жасалды. Бұл – қазақ тілінде 
ойлап, сараптама жасап, қазақша сөйлесе 
алатын жасанды интеллект. Осы бағыттағы 
жұмыстар жалғаса береді.

Жыл соңына дейін жасанды интеллектінің 
Alem.AІ атты халықаралық орталығы ашыла-
ды. Бұл орталық инвестиция тартатын, әлемдік 
тәжірибені және инновацияларды енгізетін 
орынға айналуы керек.

Таяу жылдарда жасанды интеллект өте 
қарқынды дамып, жұрттың өмір туралы 
ұғымын, тіпті тұрмыс-тіршілігін де түбегейлі 
өзгертетінін ескерген жөн. Милы машиналар, 
яғни интеллектісі жағынан адамды он орай-
тын роботтар пайда болатын күн алыс емес. 
Оның үстіне бұл роботтар эмпатияға, яғни 
сезіну және эмоция білдіру сияқты адамға тән 
қасиеттерге ие болады.

Жастарға мектептерде, колледждер мен 
жоғары оқу орындарында жасанды интел-
лект технологияларын қолдана білуді үйрету 
маңызды. Былтыр еліміздің 15 университетінде 
Google компаниясының жасанды интеллект 
жөніндегі курстары енгізілді. Осы саланың ма-
мандарын даярлау үшін арнайы бағдарлама 
әзірлеу мәселесі пысықталып жатыр (AI-Sana).

Нейрожүйелердің пайдасы ұшан-теңіз 
болғанымен, одан туындайтын қатерлер де 
бар. Мысалы, алаяқтар фото-бейнежазбалар 
жасап, адамның дауысын келтіру үшін де соны 
пайдаланады. Сондықтан көптеген мемле-
кет жасанды интеллект технологияларының 
қолданылу аясын заңмен реттеуге кірісті.

Біздің депутаттарымыз да жасанды интеллект 
туралы заң әзірлеу керек деп бастама көтерді. 
Осы маңызды жұмыспен тиянақты түрде, 
мұқият айналысу қажет. Жасанды интеллектіні 
жауапкершілікпен қолдану қағидаларын жасап, 
оның этикалық мәселелерін жан-жақты ойла-
стыру керек. Бірақ осы саланы реттегенде жа-
санды интеллектіні шектеуге емес, керісінше, 
оны дамыту жағына мән берілуге тиіс. Бұл тех-
нологияларды кеңінен қолданысқа енгізу ора-
сан зор мүмкіндіктерге жол ашады. Оны қалт 
жібермей, игілікке жарату қажет.

– Сіз бизнесті қолдау мәселесіне ерекше 
мән бересіз. Инвесторлармен, кәсіпкерлермен 
кездесесіз. Еліміздегі кәсіпкерліктің даму 
үрдісіне көңіліңіз тола ма?

– Мен инвестиция және бизнес саласындағы 
ахуалды жақсартуға, кәсіпкерлік бастама-
ларды қолдауға айрықша назар аудара-
мын. Күздегі Жолдауымда Үкіметке осыған 
қатыс¬ты нақты тапсырмалар бердім. Былтыр 
сәуірде кәсіпкерлерге қолайлы жағдай жа-
сау үшін бизнесті жүргізу мәселесіне қатысты 
заң қабылдадық. Қазір мемлекеттік бақылау 
жүйесін ретке келтіріп жатырмыз. Бұрынғыдай 
заңсыздықтарды тексеруге емес, оның алдын 
алуға көбірек басымдық беріліп отыр. «Ба-
сынан бастап реттеу» тәсілі енгізіліп жатыр. 
Кейбір экономикалық қылмыстар қылмыс 
санатынан шығарылды, экономикалық құқық 
бұзушылықтың 29 түрі бойынша қамауға алу 
жазасын қолдануға тыйым салынды. Мұның 
бәрі кәсіпкерлердің мүддесі үшін жасалды.

Мемлекет субсидия, жеңілдетілген не-
сие және кепілдендірілген қарыз беру 
арқылы шағын және орта бизнес¬ке қолдау 
көрсетіп отыр. Шағын және орта бизнестің ел 
экономикасындағы үлесі үздіксіз артып келеді. 
Бүгінде осы бизнестің өкілдері 4,3 миллион 
адамға, яғни еңбек етіп жүрген азаматтардың 
тең жартысына жуығына жұмыс тауып беріп 
отыр. Сондықтан кәсіпкерлік бастамалар ел 
экономикасының негізгі қозғаушы күшіне айна-
лып келеді деп сеніммен айтуға болады.

Мемлекет ірі бизнесті де дамытуға 
мүдделі. Осындай кәсіпкерлердің 
әлеу¬меттік жауапкершілігі де, жергілікті 
қауымдастықтармен ұзақ мерзімге арналған 
серіктестік қатынас орнатуға деген құлшынысы 
да зор. Бұл – қуанарлық жағдай. Мемлекет 
пен бизнестің ықпалдастығы арқылы көптеген 
әлеуметтік мәселе шешімін тауып жатыр.

Қазақстанда өз жұмысына жаңа технология-
ларды енгізіп жүрген озық ойлы кәсіпкерлердің 
жаңа буыны пайда болды. Мұндай кәсіпкерлер 
әлемдік бәсекеге түсуге де қабілетті. Қазір 
шетелдік бизнестің Қазақстанда өз өкілдігін 
ашып жатқаны да көңіл қуантады. Бұл жағдай 
отандық нарыққа халықаралық сипат беруге, 
әділ бәсекені күшейтуге және экономиканы 
әртараптандыруға ықпал етеді. Осы орайда, 
Үкімет жанынан құрылған Инвестициялық штаб 
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№ 1 (9038), жұма, 10  қаңтар 2025 жыл

«бір терезе» қағидатына сай әрекет етіп, 
шешімдер қабылдап, өзіне жүктелген 
міндетті толық атқарып жатқанын атап 
өткен жөн.

Мемлекеттің инвестициялық ахуалды 
жақсарту жолындағы жұмысы жемісін 
беріп жатыр. Жақында Біріккен Ұлттар 
Ұйымының Азия мен Тынық мұхит 
елдеріне арналған экономикалық және 
әлеуметтік комиссиясы инвестиция 
жөніндегі баяндамасын жариялады. Онда 

Қазақстанның 2024 жылы жаңа жобаларға 
15,7 миллиард доллар көлемінде тікелей ше-
тел инвес¬тициясын тартқаны көрсетілген. 
Бұл оның алдындағы жылмен салыстырғанда 
88 пайызға артық. Біз Солтүстік және 
Орталық Азиядағы ең жоғары көрсеткішке 
қол жеткізіп отырмыз. Аймақтағы шетел 
инвестицияларының үштен екісіне жуығы, яғни 
63 пайызы Қазақстанның еншісінде.

Мен бизнес өкілдерімен, инвесторлар-
мен алдағы уақытта да кездесетін боламын. 
Олардың жасампаз бастамаларын қолдаймын. 
Үкімет пен барлық мемлекеттік органдардан 
да осыны, яғни бизнеске құлақ асып, оны-
мен үйлесімді жұмыс жүргізуді, болашағы зор 
жобаларға қаржы салатын кәсіпкерлер мен 
инвесторларға қолдау көрсетуді талап етемін. 
Бизнеске мүлде қысым көрсетілмеуі керек. 
Шенеуніктер мен күштік құрылымдардың 
қыз¬меткерлерін мұндай әрекеттері үшін 
жазалап жатырмыз, алдағы уақытта да 
жауапкершілікке тартатын боламыз. Ал 
кәсіпкерлер алаяқтық жасамай, заң аясында 
жұмыс істеуге тиіс.

– Қоғамда сыбайлас жемқорлық тура-
лы жиі айтылады. Оған қарсы белсенді 
күрес жүргізіліп жатқанын көріп отырмыз. 
Жалпы, шенеуніктердің ұсталғаны туралы 
түрлі ақпараттар елімізде жемқорлық өршіп 
тұрғандай әсер қалдырады. Шынымен де со-
лай ма?

– Сыбайлас жемқорлықпен жүйелі түрде 
күресу – аса қажетті жұмыс. Бұған еш күмән 
жоқ. Мемлекет жемқорлыққа қатысты құқық 
бұзушылық фактілерін анықтау ғана емес, 
жемқорлықтың алдын алу үшін жұмыс жүргізіп 
жатыр.

Қазақстан жемқорлыққа қарсы күрес жо-
лында ең озық халықаралық стандарттарды, 
соның ішінде Экономикалық ынтымақтастық 
және даму ұйымы енгізіп жатқан талаптарды 
басшылыққа алады. Бұл – өте жоғары талап, 
біз соған сай болуымыз керек. Бұған қоса, мен 
сыбайлас жемқорлықпен күресуге жауапты 
мекеменің басшыларына науқаншылдыққа 
салынбай, байыпты шешімдер қабылдау 
қажеттігін үнемі айтып отырамын. Өйткені 
әрбір шешімнің артында адам тағдыры тұр.

Ал шенеуніктердің ұсталғаны туралы 
ақпараттың жиі шығуы биліктің абыройына 
белгілі бір деңгейде нұқсан келтіргенімен, 
мемлекеттің ашық жұмыс істейтінін көрсетеді. 
Бірақ мұндай қадамсыз «Заң мен тәртіп» 
қағидаттарына негізделген әділетті мемлекет 
құру мүмкін емес.

– Қазақстан мен Ресейдің арасында ежел-
ден тығыз экономикалық және мәдени-
гуманитарлық қатынас орныққан. Былтыр 
қараша айында Ресей Федерациясының 
Президенті Владимир Путин Қазақстанға 
мемлекеттік сапармен келді. Бұл сапар біздің 
елде де, шетелде де жұрттың жіті назарын-
да болды. Сондағы келіссөздердің нәтижесін 
қалай бағалайсыз?

– Ресей Президентімен өткізген келіссөздер 
аса мазмұнды болды. Біз сауда-экономи-
ка, көлік-логистика, энергетика, мәдениет, 
білім беру және басқа да салалардағы 
ынтымақтастық мәселелерін жан-жақты 
талқыладық. Астанаға Ресей Үкіметі 
мүшелерінің жартысына жуығының келуі Ре-
сей үшін Қазақстанның стратегиялық маңызы 
жоғары екенін көрсетеді.

Келіссөздердің нәтижесі туралы көп жазыл-
ды, көп айтылды. Әрине, біраз дүние ақпарат 
құралдарына шыққан жоқ. Владимир Путинмен 
бейресми жағдайда төрт сағат әңгімелестік. 
Бұл кездесуде екі жақты ынтымақтастықты 
одан әрі нығайтуға мүмкіндік туды. Сондай-ақ 
әңгіме барысында халықаралық проблемалар 
бойынша өзара түсіністігіміз бекемделе түсті. 
Мен Қазақстанның көп жақты саясатының 
мәнін ашық айтып, Ресеймен стратегиялық 
серіктестігімізді және одақтастық қарым-
қатынасты дамыту туралы ұстанымға берік 
екенімізді жеткіздім.

Президент Путин – тәжірибелі мемлекет 
қайраткері. Ол Қазақстанның ерекшелігін 
және Орталық Азия аймағындағы ең ірі эко-
номикасы бар маңызды ел екенін жақсы 
түсінеді. Сондықтан Ресей біздің елмен сауда-
экономикалық және инвестициялық байланы-
старын нығайту үшін белсенді жұмыс жүргізіп 
жатыр. Басқаша болуы да мүмкін емес. Себебі 
екі ел арасын құрлықтағы ең ұзын үздіксіз ше-
кара қосып жатыр.

Владимир Путиннің шетелге сапарының 
ең көбі біздің елге жасалғаны, яғни оның 
Қазақстанға 33 рет келгені де көп жайттан ха-
бар береді. Бұдан бөлек, біз телефон арқылы 
сөйлесеміз, халықаралық форумдар аясында 
кездесеміз. Бір сөзбен айтқанда, үнемі хабар-
ласып отырамыз.

Мұның бәрі Қазақстанға да, Ресейге де қажет. 
Өйткені бұл екі ел басты рөл атқаратын Еура-
зия кеңістігіндегі тұрақтылықты қамтамасыз 
ету үшін керек.

– Сіз Атом энергетикасына қатысты рефе-
рендум кезінде ақпарат құралдарының алдын-
да сөз сөйлеп, атом электр стансасын салуға 
озық технологиясы бар шетел компаниялары 
тартылады дедіңіз. Халықаралық консорциум 
құрылатын болды. Үкімет қай компанияларға 
басымдық беретінін айқындады ма?

– Владимир Путиннің Астанаға сапары 
кезінде бұл мәселе де талқыланды. Жобаға 
тапсырыс беруші ретінде Қазақстан жағы 
Консорциумда бас оператор болады деп 

уағдаластық. Атом стансаларын салуға бай-
ланысты шетелдерде тәжірибесі мол, білігі 
жоғары «Росатом» компаниясының жобаға 
қатысуы мүмкін екені айтылды. Сондай-ақ 
Қытайдың азаматтық мақсатта қолданылатын 
ядролық нысандар салу ісіндегі зор жетістіктері 
ескеріле отырып, осы елдің компаниясымен де 
келіссөз жүргізіліп жатыр. Жобаға басқа да 
мемлекеттердің, оның ішінде Батыс елдерінің 
корпорациялары қызығушылық танытып отыр.

Биыл конкурстық рәсімдер өткізіледі. Со-
дан кейін Үкімет түпкілікті шешім қабылдайды. 
Қазақстанға қуатты атом стансасы қажет 
екені анық, мен бұған сенімдімін. Оған қоса, 
таяу арада екінші, тіпті үшінші атом электр 
стансасын салуымыз мүмкін екенін жоққа 
шығармаймын. Ядролық өнеркәсіп саласы 
қазірдің өзінде энергетика тапшылығына тап 
болып отырған экономикамызды өркендетуге 
зор серпін береді. Қазақстан ядролық энерге-
тикасы дамыған елге айналуы қажет деп са-
наймын. Оның болашағы зор.

– Қытай Халық Республикасының Төрағасы 
Си Цзиньпиннің елімізге жасаған мемлекеттік 
сапары өткен жылдың тағы бір маңызды 
оқиғасы болды. Сондағы келіссөздердің ба-
сты нәтижесі қандай? Ақпарат құралдарында 
Төраға Си екеуіңіздің ел үкіметтеріне өзара са-
уда айналымын екі есе арттыру жөнінде міндет 
жүктегендеріңіз айтылды. Бұл қол жеткізуге бо-
латын меже ме?

– Қытай Халық Республикасының Төрағасы 
Си Цзиньпиннің біздің елді жақсы білетінін, 
қазақ халқына ілтипатпен қарайтынын атап 
өткен жөн. Біз екі жақты қарым-қатынасқа, 
өңірлік және халықаралық ахуалға қатысты 
барлық мәселені емен-жарқын талқыладық. 
Ешқандай көзқарас қайшылығы жоқ. Қытай 
үшін Қазақстан – аса маңызды стратегиялық 
серіктес. Қарқынды әрі жан-жақты дамып 
келе жатқан қазақ-қытай ынтымақтастығы, 
шын мәнінде, мәңгі стратегиялық серіктестік 
деңгейіне жетті. Мұның Қазақстан мүддесіне 
сай келетіні сөзсіз.

Қазақстанға жасаған мемлекеттік сапа-
ры кезінде Төраға Си Цзиньпин Қытайдың 
елімізге ешқашан зиянын тигізбейтінін, біздің 
егемендігіміз бен тәуелсіздігімізді барынша 
қолдайтынын атап өтті. Бұл – өте маңызды 
мәлімдеме.

2023 жылы Қазақстан мен Қытай арасында 
өзара визасыз режим орнатылды. Жаңа баста-
ма алыс-берісті дамытуға және екі халықтың 
достығын нығайтуға оң әсерін тигізіп жатыр. 
Қазақстан азаматтары Қытайды жаңа қырынан 
танып, оның технологиялық тұрғыдан алып 
мемлекетке айналғанына көз жеткізе баста-
ды. Қытай жұрты да біздің отандастарымызға 
достық пейіл танытып отыр.

Қытаймен жан-жақты ынтымақтастықты 
одан әрі дамыту қазақ дипломатиясындағы 
маңызды міндеттің бірі болып қала береді. 
Бұл мемлекет – Қазақстанның негізгі сауда 
серіктесі, сондай-ақ экономикамыздағы ең ірі 
инвестордың бірі. Өзара сауда айналымын екі 
есе арттыруға барлық мүмкіндік бар. Ең ба-
стысы, екі ел басшыларының саяси ерік-жігері 
жеткілікті. Сондықтан аталған мақсатқа жетуге 
әбден болады.

Жоғары деңгейдегі диалог 2025 жылы да 
жалғасады. Төраға Си Цзиньпин «Орталық 
Азия – ҚХР» саммитіне қатысады деп жо-
спарланып отыр. Оның Қазақстанға алдағы 
сапары, сондай-ақ биыл күзде Қытайда 
өтетін келіссөздер екі елдің сан салалы 
ықпалдастығын одан әрі нығайтуға септігін 
тигізеді деп сенемін.

– Сіз желтоқсанның басында Дональд 
Трамппен телефон арқылы сөйлестіңіз. Соңғы 
айларда сарапшылар оның Ақ үйге екінші рет 
келуі Американың сая-сатына және әлемдегі 
ахуалға қалай әсер ететініне қатысты түрлі 
пікір айтып жүр. Осы орайда қазақ-америка 
қатынасы таяу жылдарда қалай өрбиді деп ой-
лайсыз? Оған АҚШ-тың Қытаймен және Ресей-
мен күрделі қарым-қатынасы әсер етпей ме?

– Иә, Президент Дональд Трамппен 
мазмұнды әрі ашық әңгіме болды. Ол 
Қазақстанға АҚШ-тың маңызды стратегиялық 
серіктесі ретінде жақсы қарайтынын сеніммен 
айта аламын. Біз жоғары деңгейде жұмыс 
бабындағы байланыста боламыз деп 
уағдаластық. Трамп және оның командасы 
халықаралық саясатқа жаңа көзқарастар 
орнықтырып, тың тәсілдер енгізумен айна-
лысады. Мұның бәрі әлемдегі ахуалға ықпал 
етері анық.

Мен қазақ-америка қарым-қатынасын 
нығайтуға өткен ғасырдағы 90-шы жылдардың 
ортасынан бері атсалысып келемін. Өзара 
ықпалдастықты нығайту жолындағы отыз 
жылдан астам уақытта басымдықтарға, яғни 
сауда-экономика, инвестиция саласындағы 
ынтымақтастыққа, ядролық қаруды тарат-
пау және қауіпсіздікті сақтау мәселелеріне 
қатысты ортақ ұстаным қалыптасты. Ақ үйдің 
жаңа басшылығымен бірлесе атқарылатын 
жұмысқа да осы мәселелер арқау болады.

Телефонмен сөйлескенде Дональд Трамп 
Украинадағы әскери іс-қимылды тоқтатуға 
қатысты біздің пікірімізді сұрады. Бұл – мен 
үшін тың тақырып емес. Өйткені 2024 жылы 
мемлекеттер мен халықаралық ұйымдардың 
көптеген басшысы менен осы жөнінде сұраған 
болатын. Ерекше жағдай қалыптасып отыр: 
Ресей әскери тұрғыдан жеңілмейді, ал Украина 
Батыстағы одақтастарының көмегімен соғыста 
беріспей, тым болмағанда жеңіліп қалмаудан 
үміттеніп отыр. Сондықтан бұл мәселенің 
айрықша күрделі екенін, оның шешімі 
қақтығысып жатқан екі ел басшыларының ерік-
жігеріне және әлемдік держава көшбасшысы 
ретінде Трамптың өзіне де байланысты екенін 

айттым. Қазақстан Украинада әскери іс-қимыл 
басталған сәттен-ақ бейбітшілік орнату үшін 
келіссөздер жүргізу қажеттігін айтып келе 
жатқанын атап өттім.

Біз еш жерде ара ағайын атануға өзіміз 
сұранып, ұмтылмайтынымызды қадап айтуға 
тиіспін. Халықаралық аренада Қазақстанның 
әлеуеті мен мүмкіндіктеріне қарай әрекет 
жасаймыз. Бірақ халықаралық мәселелердің 
шешілуіне жәрдемдесуге әрдайым дайынбыз. 
Әрине, халықаралық аренадағы күрделі ахуал 
біздің белгілі бір елдермен сауда және сая-
си қарым-қатынасымызға салқынын тигізеді. 
Сондықтан біз сыртқы үрдістердің жағымсыз 
ықпалын азайтуға тырысамыз. Қазақстан 
мүдделі мемлекеттердің бәрімен өзара тиімді 
прагматикалық байланыс орнатуды көздейді.

– Түркі елдері ынтымақтас¬тығының аясы 
үздіксіз кеңейіп келеді. Былтыр Қазақстан 
Түркі мемлекеттері ұйымының төрағасы 
ретінде бауырлас елдердің байланысын бе-
кемдеуге едәуір үлес қосты. Түркі әлемінің 
алдағы ықпалдастығы жолында Қазақстан 
қандай рөл атқарады деп ойлайсыз?

– Қазақстан Түркі мемлекеттері ұйымының 
бастауында болды. Осы ұйым¬ға мүше елдер 
– біздің көршілеріміз әрі маңызды геосаяси 
серіктестеріміз.

Біз төрағалық еткен кезде саяси және сауда-
экономикалық, көлік-логистикалық, мәдени-
гуманитарлық салалардағы ынтымақтастықты 
кеңейтуге баса мән бердік. Бірқатар ауқымды 
жобаны жүзеге асырдық, 80-нен астам іс-шара 
ұйымдастырып, нақты нәтижеге қол жеткіздік. 
Астанада V Дүниежүзілік көшпенділер ойын-
дары өтті. Оқу орындары мен академиялық 
құрылымдардың, шығармашылық зиялы 
қауым өкілдерінің арасында тығыз байланыс 
орнады. 2021 жылы түркі әлемінің рухани 
астанасы болып жарияланған көне Түркістан 
қаласы халықтарымыздың достығын нығайту 
ісінде айрықша рөл атқарады.

Соңғы 10 жылда Түркі мемлекеттері 
ұйымына мүше елдердің арасындағы алыс-
беріс айтарлықтай артты. 2024 жылы өзара 
сауда-саттық көлемі 45 миллиард доллардан 
асты. Елдеріміз Транскаспий халықаралық 
көлік дәлізінде маңызды рөл атқарады. Біз 
энергетика, өнеркәсіп, ауыл шаруашылығы, 
цифрландыру салаларындағы ықпалдастықты 
күшейтуді көздеп отырмыз.

Қазақстан осы ұйымның төрағасы ретінде 
«TURKTIME!» ұранын ұсынды. Бұл аббре-
виатура өзара қарым-қатынастың дәстүр 
(Traditions), унификация (Unification), рефор-
малар (Reforms), білім (Knowledge), сенім 
(Trust), инвестиция (Investments), медиация 
(Mediation) және энергия (Energy) сияқты сегіз 
басымдығын білдіреді. Осы басымдықтарды 
Түркі мемлекеттері ұйымы ғана емес, бүкіл 
түркі әлемі қызығушылықпен қабыл алды. 
Қазақстан түркі дүниесін біріктіруді көздейтін 
барлық жасампаз бастаманы қолдайды, 
Ресейдің «Алтай – түркілердің алтын бесігі» 
атты тұжырымдамасына да жақсы қарайды. 
Еліміз түркі халықтары арасындағы байланы-
сты нығайту, сондай-ақ ортақ тарихи-мәдени 
бай мұрамызды насихаттау ісіне алдағы 
уақытта да атсалыса береді.

– Сіз бұған дейін шетелдік сарапшылар мен 
дипломаттар Қазақстанды орта держава деп 
атай бастағанын айттыңыз. Орта державалар 
қандай рөл атқарады және осы мәртебеге ие 
болған Қазақстан не істей алады?

– Мен бұған қатысты пікірімді ел ішінде де, 
шетелдерде де айттым. Қазір халықаралық 
қатынастар жүйесі кері кетіп барады, тіпті 
құлдырай түсті деуге болады. Тұрақсыздық 
күшейіп, ірі державалардың бірін-бірі айып-
тауы белең алды. Біріккен Ұлттар Ұйымының 
Қауіпсіздік Кеңесі қауқарсыз болып қалды. 
Осындай қиын халықаралық ахуалға көптеген 
мемлекет, соның ішінде Қазақстан да алаңдап 
отыр. Бұл – орынды алаңдаушылық. Себебі 
қалыптасқан жағдай ол елдердің тұрақты 
әлеуметтік-экономикалық дамуына мүмкіндік 
бермейді.

Бүгінде барынша әділ әлем қалыптастыруға 
деген сұраныс өте жоғары. Осы тұрғыдан 
алғанда, орта державалар халықаралық сенім 
дағдарысын және жауапкершілігі жоғары 
жаһандық көшбасшыларға деген тапшылықты 
еңсеру жолында маңызды рөл атқара алады 
деп ойлаймын.

Орта державалар күш-жігерін жұмылдырып, 
жанжалдасып жатқан геосаяси орталықтардың 
арасында жаңа әрі мықты дәнекер бола ала-
ды. Сол арқылы халықаралық текетірестің 
қызуын бәсеңдетеді. Мен орта державалар 
үшін дәл осындай шақ туғанына сенімдімін.

– Биыл Ұлы Жеңістің мерейлі белесін атап 
өтеміз. Басқа да көптеген мемлекет сияқты, 
Қазақстан үшін де бұл датаның символдық 
мәні зор. Осыған орай қандай іс-шаралар жо-
спарланып отыр?

– Биылғы мемлекеттік іс-шаралардың ішінде 
Ұлы Жеңістің 80 жылдығы ерекше орын ала-
ды. Қазақстандықтар нацизмді талқандауға 
елеулі үлес қосты. Біздің аталарымыз бен 
әкелеріміз барлық майданда жанқияр¬лықпен 
соғысты. Оның үстіне, Қазақстан әскерді қару-
жарақпен, өнеркәсіп өнімдерімен және азық-
түлікпен қамтамасыз ету ісінде маңызды рөл 
атқарған сенімді тыл болды.

Мен Ұлттық құрылтайдың Атыраудағы 
отырысында Жеңістің мерейлі белесін атап 
өтуге дайындалу қажеттігін айттым. Сол кез-
де жариялаған бастамаларым қазірдің өзінде 
жүзеге асты. Мысалы, «Айбын» орденінің 
үш дәрежесі әйгілі батырларымыз Сағадат 
Нұрмағамбетовтің, Бауыржан Момышұлының 
және Рақымжан Қошқарбаевтың есімімен ата-
латын болды. Қазақстанның әуе қорғанысы 

күштерінің 604-ші әуе базасына әйгілі 
ұшқыш, Кеңес Одағының екі мәрте баты-
ры Сергей Луганскийдің есімі берілді. Әлия 
Молдағұлованың, Мәншүк Мәметова мен Хиу-
аз Доспанованың өшпес ерлігін міндетті түрде 
жадымызда жаңғыртамыз.

Жеңісті мерекелеуге арналған жоспар-
да көптеген іс-шара қамтылған. Оның ең 
бастысы – Астанада өтетін әскери шеру. 
Соғыс және тыл ардагерлеріне құрмет 
көрсетіледі, ешкім де елеусіз қалмайды. Кон-
церттер мен көрмелер өтеді, деректі филь-
мдер мен бағдарламалар түсіріледі, тарихи 
кітаптар мен фотоальбомдар шығарылады. 
Жауынгерлеріміздің есімін ел жадында сақтау 
үшін зерттеу жұмыс-тары жалғаса береді. 
Б.Момышұлының – 115, М.Ғабдуллиннің – 110, 
Ә.Молдағұлованың 100 жылдығы салтанатты 
іс-шаралар тізіміне кіреді.

Жеңістің биылғы мерекесі Қазақстанның 
бірде-бір азаматын бей-жай 
қалдырмайтынына сенімдімін. Өйткені біздің 
елде сұрапыл соғыстың зардабын тартпаған 
отбасы жоқ деуге болады. Соғыста қаза 
тапқандарды ұмытпай, қаһарман ерлеріміздің 
рухына тағзым ету, ел ішінде бейбітшілік пен 
тыныштықты сақтау – баршаға ортақ парызы-
мыз.

– Тағы бір өзекті мәселе бар. Соңғы кез-
де қазақ тілінің қолданылу аясы едәуір 
кеңейді. Мемлекеттік тілде еркін сөйлейтін 
азаматтардың саны көбейді. Бұл қазақ тіліне 
деген сұраныстың арта түскенін білдіреді. 
Бұдан бөлек, шетелдіктердің де тілімізді 
үйренуге деген қызығушылығы күшейді. 
Қоғамда қазақ тілінің рөлі одан әрі арта түсуі 
үшін не істеу керек деп ойлайсыз?

– Иә, дұрыс айтасыз. Қазақ тілінің 
бәсекеге қабілеті және оны үйренуге деген 
қызығушылық барынша артып келеді. Ең 
бастысы, қазақ тілін білу сәнге айналды, жа-
старымыз оны меңгеруге ұмтылатын болды. 
Мемлекеттік тіл азаматтардың қызмет бабын-
да өсуіне және табысқа жетуіне жол ашатын 
маңызды фактор саналады. Еліміздің бизнес 
өкілдері маркетинг саласындағы науқандарын 
қазақ тілінде сөйлейтін тұтынушылардың 
сұранысына қарай өткізетін болды. Мұның 
бәрі мемлекеттің өте абай болуды қажет ететін 
әрі саяси тұрғыдан маңызды саналатын осы 
саладағы саясаты тиімді жүргізіліп жатқанын 
көрсетеді.

Сөз арасында айта кетейін, дүние жүзінде 
7 мыңнан астам тіл бар. Соның ішінде үш 
мыңнан астам тілге жойылып кету қаупі 
төніп тұр. Қазақ тілі бұл топқа кірмейді. Ана 
тіліміз 2024 жылы әлемде ең кең таралған 
тілдердің арасында 79-шы орынға тұрақтады. 
Осы ретте күрделі әрі қарама-қайшылыққа 
толы кеңес заманында ана тілімізді әлемдік 
лингвистика картасынан жойылып кету-
ден сақтап қалған зиялы қауым өкілдерінің, 
ақын-жазушылардың, журналистер мен 
ғалымдардың, мұғалімдер мен мәдениет 
қайраткерлерінің, ауыл еңбеккерлерінің, 
яғни барша отаншыл азаматтардың еңбегін 
бағалауымыз керек.

Бұдан да жоғары нәтижеге қол жеткізу үшін 
ғылым-білім саласындағы инфрақұрылымды 
жаңғыртуға, мектептер мен басқа да оқу орын-
дарында қазақ тілін үйрету жүйесін жетілдіруге 
қоса оқытушылардың мәртебесін арттыру 
мәселесін де шешу қажет. 2023 жылы «Қазақ 
тілі» қоғамының бастамасымен құрылған ар-
наулы қорға қолдау көрсету керек. Цифрлық 
технологияларды қолдануға баса мән берген 
жөн. Өйткені қазақ тілінің алдағы тағдыры, 
еліміздің жаһандық бәсекеге қабілеті көбіне 
осыған байланысты болады.

Шығармашыл жастар және креативті инду-
стрия мемлекеттік тілді дамыту ісіне пайда-
сын тигізе алады. Мемлекет экономикадағы 
болашағы зор осы саланың өркендеуіне 
барынша қолдау көрсетеді. Отандық және 
әлемдік нарықта қаржылық жағынан тиімді әрі 
сұранысқа ие болатын түрлі контентті қазақ 
тілінде жасау қажет. Бұл жерде әдебиет, му-
зыка, кино, сериал және компьютер ойындары 
туралы айтып отырмын.

Ана тіліміздің болашағы жарқын екеніне 
менің еш күмәнім жоқ. Қазақ тілі мемлекеттік 
тіл ретінде халқымызды ұйыстыру жолында 
маңызды рөл атқара береді. Бірақ тіліміздің 
тұғырын нығайтамыз деп, оны басқа тілдерге, 
соның ішінде орыс тіліне қарсы қоймау керек.

– Сіз өз сөздеріңізде жастарға айрықша на-
зар аударасыз. Қазақстан жастарының өзін-өзі 
дамытуына мол мүмкіндігі бар. Оларға барлық 
жол ашық деуге болады. Кейбір жастардың 
құмар ойынға, есірткіге тәуелді болғанын не-
месе күні бойы еш мақсатсыз әлеуметтік 
желіде отырып, алтын уақытын босқа өткізіп 
жатқанын көргенде қынжыласың. Жас ұрпақты 
саяси жауапкершілігі жоғары әрі жан-жақты 
дамыған азамат етіп тәрбиелеу үшін не істеу 
керек?

– Мен түрлі жиындарда жастарымыз тура-
лы жиі айтамын. Өйткені олардың болашағын 
ойлап, шын жүректен тілеулестік білдіремін. 
Еліміздің тағдыры – жастардың қолында. Біз 
отаншылдығын нақты ісімен көрсететін әрі 
мәдениеті жоғары ұрпақ өсіруге міндеттіміз. 
Реформаның бәрін жастардың игілігі үшін жа-
сап жатырмыз. Бұл – әншейін әдемі сөз емес, 
мемлекет стратегиясының түпкі мәні.

Бүгінгі жастар біздің жас кезімізге қарағанда 
әлдеқайда көп біледі. Қазіргі технология 
дәуірінде бұл – қалыпты нәрсе. Қазақстанда 
дарынды, білімді әрі мақсатына ұмтыла 
білетін қыз-жігіттер көп. Дәл сол себепті мен 
жастарға сенемін деп жалықпай айта беремін.

Бір ғана тілегім, ақыл-кеңесім бар: жас 
азаматтарымыз дүниетанымы тұрғысынан 

жасампаз, ойлау қабілеті жағынан сындар-
лы болуға тиіс, олар жақсы мен жаманның 
аражігін ажырата білуі керек. Жастарымыз 
халқымыздың болмысына жат идеялардың 
жетегінде кетпесе, күйзеліске түспесе, ни-
гилизмге бой алдырмаса екен деп тілеймін. 
Олардың белсенді, тәртіпті, білімпаз, еңбекқор 
болғанынқалаймын.

Тәуелсіздік ұрпақтары қазірдің өзінде 
ғылым, спорт, бизнес, креативті индустрия 
және мемлекеттік қызмет саласында зор 
жетістікке жетіп жүр. Көбі өндірісте және 
ауыл шаруашылығында табысты еңбек 
етеді. Бұл ретте мен осы жылды «Жұмысшы 
мамандықтар жылы» деп жарияладым. Біз 
еңбек адамының абырой-беделін көтеріп, 
еңбекқорлық, кәсібилік сияқты құндылықтарды 
дәріптеу үшін әлі талай шаруа атқаруымыз 
керек.

Экономиканың көптеген саласында жұмыс 
қолы жетіспейді. Жұмысшы мамандықтар мол 
әрі тез табыс табу тұрғысынан қызықтыра 
қоймауы мүмкін. Бірақ бұл мамандықтардың 
еңбек нарығында сұранысқа ие болатыны-
на да, қоғамдағы мәртебесі жоғары болаты-
нына да кепілдік бар. Мен кәсіпорындарды 
аралаған кезде жастарды жиі жолықтырамын. 
Олардың арасында жұмысшы әулеттерінің 
өкілдері көп екені көңіл қуантады. Мемлекеттің 
міндеті – жас мамандарға материалдық және 
моральдық жағынан көмектесу. Мен бұл шару-
амен үнемі айналысамын.

– Жастарымыздың білім қуып немесе жұмыс 
іздеп шетелге шығуына қалай қарайсыз?

– Рас, бүгінде жастардың көбі білім алу не-
месе қызметте өсу үшін шетелге шыққысы 
келеді. Бұл – жаһандану үдерісінің бір 
ерекшелігі. Оған түсіністікпен қараған жөн.

Біздің жастарымыз әлемдегі беделді уни-
верситеттерде жақсы білім алып, тәжірибе 
жинап, дүниетаным көкжиегін кеңейте ала-
ды. Сондықтан мемлекет, әрине, шетелде 
оқуға кедергі жасамайды, керісінше, ондай 
бастамаларға қолдау көрсетеді. Халықаралық 
«Болашақ» стипендиясы баршаға белгілі. 
Жас ғалымдардың шетелдегі ғылыми 
орталықтарда тағылымдамадан өтуіне жағдай 
жасалған. Бірқатар елмен студент алмасып 
тұрамыз.

Жастардың кәсіби біліктілігін көтеру не-
месе көбірек табыс табу үшін шетел-
ге шығуы қалыпты нәрсе деп ойлаймын. 
Олар үйреншікті мекенін тастап, өмірін күрт 
өзгертуден қорықпауы керек. Тіршілікке бейім, 
ширақ болуға тиіс. Өмір бойы бір ауылда не-
месе бір қалада тұрып, жарты ай жұмыста 
болғаны үшін биліктен жоғары жалақы талап 
ететін заман әлдеқашан келмеске кетті. Қазіргі 
жастар ондай болмауға тиіс. Қарым-қабілетің 
қай жерде қажетке жараса, сонда баруға ты-
рысу керек. Баратын жерің ірі шаһар немесе 
басқа өңір, тіпті басқа ел болуы да мүмкін. 
Қазақта «Жүргенге жөргем ілінеді, жатқанға 
жан жуымайды» деген сөз бар.

Азаматтарымыз шетелде жүрсе де, 
халқымыздың салт-дәстүрі мен мәдениетін 
дәріптеп, еліміздің абырой-беделін арттыруға 
атсалысып, Отанына пайдасын тигізе алады. 
Қазақстан деген брендті әлемге таныту да 
маңызды миссияның бірі. Дегенмен шетелге 
шығу «Барсакелмеске» кету деген сөз емес. 
Ұл-қыздарымыздың жаңа технологияларды 
меңгеріп, тәжірибе жинақтап, Қазақстанға 
оралғаны жөн. Елімізде білікті мамандардың 
аяғын жерге тигізбей, қағып әкететін салалар 
көп. Үкіметтің міндеті – олардың өз Отанында 
табысты еңбек етуіне жағдай жасау.

– Сұхбат бергеніңіз үшін ризашылық 
білдіремін. Бірақ айналып өте алмайтын 
тағы бір сұрағым бар. Сіз неге сұхбатты 
басқа ақпарат құралдарына емес, баспасөзге 
бергенді жөн көресіз?

– Газет-журнал оқу – жас кезімнен 
қалыптасқан дағды. «Аna tili» газетін де 
тұрақты оқып тұрамын. Мен мәліметті теле-
видение, интернет, әлеуметтік желі сияқты 
сан алуан ақпарат көздерінен аламын. Бұдан 
бөлек, күн сайын түрлі мекемеден материал-
дар келіп түседі. Мен ақпарат кеңістігіндегі 
үрдістерді жіті қадағалап отырамын. Жазбаша 
мәтіндердің мән-маңызын төмендетуге бол-
майды. Мерзімді баспасөз бәрібір мемлекеттік 
саясаттан хабар беретін маңызды ақпарат көзі 
болып қала береді.

Менің болмыс-бітімім талдау жасауға бейім. 
Сөйлейтін сөздерімнің, мәлімдемелерімнің, 
тіпті жолдайтын хаттарым мен 
жеделхаттарымның мәтінін де өзім мұқият 
қараймын. Мен редакциялағаннан кейін 
мәтіндер мүлде басқаша болып шығатынына 
аппарат қызметкерлері әбден үйренген.

Әрине, журналистермен әңгімелесуге өздері 
бастамашы болып, телеарна тілшілеріне 
құлшына сұхбат беретін және өздерін 
жаңалықтардан көргеніне мәз болып отыра-
тын басшылар да бар. Әркімдікі өзіне жөн 
шығар.

Осы сұхбатты сіздердің басылымдарыңызға 
беру арқылы еліміздегі журналистиканың 
тірегі саналатын қазақ тіліндегі медиаға қолдау 
көрсеткім келді. Биылғы 22 наурызда «Аna tili» 
газетінің жарыққа шыққанына 35 жыл толады. 
Алда келе жатқан мерейлі белестеріңіз құтты 
болсын! Осы уақытта газет жемісті жолдан 
өтті, өз ерекшелігі, тұрақты оқырманы бар 
белді әрі беделді басылымға айналды.

Бүгін біз ең өзекті деген бірталай мәселені 
ашық талқыладық деп ойлаймын. Жақсы 
сұхбат болды. Әдетте осындай ауқымды 
сұхбатта мемлекеттің қызметіне қатысты 
мұқият ойластырылған әрі маңызды мәселелер 
айтылады. Өткен жылға қорытынды жасалып, 
осы жылдың бағыт-бағдары айқындалады.

Шын мәнінде, бұл сұхбатты елге терең ой 
салу және биылғы жұмысымызға тың серпін 
беру үшін отандастарыма жолдаған арнайы 
үндеуім деуге болады.

Әңгімелескен Ерлан ЖҮНІС
akorda.kz
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Ескелді аудандық аумақтық 
сайлау комиссиясының

ХАБАРЫ
       Қазақстан Республикасындағы 

сайлау туралы Қазақстан Ре-
спубликасы Конституциялық 
заңының 113-5 – бабына сәйкес 
Ескелді аудандық аумақтық 
сайлау комиссиясы Қарабұлақ  
ауылдық округі әкіміне төмендегі 
кандидаттарды тіркеді.

Керимбеков Айдын Советкалие-
вич,  03.011972 жылы туған. Білімі 
жоғары. Уақытша жұмыссыз. 

«Сенім мен іс – ауылдың да-
муы үшін»

Құрметті Сырымбет 
ауылдық округінің сайлаушы-
лары!

Мен, Керімбеков Айдын 
Советқалиұлы 1972 жылдың 
3 қаңтарында бұрынғы 
Талды-Қорған облысы, Талды-
Қорған ауданы, Жетісу ау-
ылында колхозшылардың 
отбасында дүниеге келдім. 
1978 жылы Жетісу орта 
мектебінің табалдырығын 
аттап 1988 жылы осы мек-
тептен орта білім, 1988ж. 
Алматы қаласындағы Қазақ 
ауылшаруашылығы институ-
тына қабылданып 1993 жылы 
орман шаруашылығының 
инженері мамандығын алып 
шықтым.

Еңбек жолын 1993 жылы 
осы Сырымбет ауылындағы 
бұрынғы «Тельман» атындағы 
колхозда бағбаншы болып ба-
стадым. Одан кейінгі жылда-
ры мемлекеттік қызметтерде 
«Текелі қаласының жер 
қатынастары бөлімі» ММ-
де, «Алматы облысы және 
Алматы қаласы бойынша 
өңіраралық жер инспекциясы» 
РММ-де жер қатынастары 
саласы бойынша, соңғы 
уақытта «Балқаш-Алакөл 
облысаралық бассеиндік 
балықшаруашылығы инспек-
циясы» РММ-де мемлекеттік 
инспектор болып қызмет 
атқардым.

Отбасылы, 3 баланың 
әкесімін. «АМАNАТ» 
партиясының мүшесімін.

Ескелді ауданы, Сырым-
бет ауылдық округінің әкіміне 
үміткер Керімбеков Айдын 
Советқалиұлының 2025–2030 
жылдарға арналған сайлауалды 
бағдарламасы.

Құрметті Сырымбет ауылдық 
округінің тұрғындары!

Ауылымыздың бай тарихы, 
мәдениеті мен дәстүрлері – біздің 
ортақ құндылығымыз,  сондықтан 
мен осы құндылықтарды сақтау 
және дамыту үшін өздеріңізбен 
бірігіп, қоян қолтық жұмыс істегім 
келеді.

Менің басты мақсатым – 
Сіздермен бірге ауылымызды одан 
әрі көркейтіп, өмір сүру сапасын 

Мен, Сүйінбай Расул Бақытұлы, 
03 ақпан 1997 жылы Алматы об-
лысы, Ескелді ауданы, Жетісу ау-
ылында дүниеге келдім. Жетісу 
облысы, Ескелді ауданы, Жетісу 
ауылы,Қырман көшесі № 1 үйде 
тұрамын. Үйленгенмін, 2 балам бар.

2014-2018 жылдары Ө.А. Жолдасбе-
ков атындағы экономика және құқық 
академиясында  заңгер мамандығын  
аяқтадым.

2018-2020 жылдары Д.А. Конаев 
атындағы Еуразиялық заң академи-
ясында Заң ғылымдарының магистрі 
дәрежесімен аяқтадым.  

Еңбек жолымды 2021 жылы 
«Төлеңгіт ауылдық округінің әкімдігінің» 
Мемлекеттік мекемесінде келісім шарт 
негізінде заңгері ретінде  жұмыс баста-
дым.

2022 жылдың 24 мамырынан бастап 
«Қырман» шаруа қожалығының басшысы 
ретінде жұмыс атқарып келемін.

Құрметті Сырымбет ауылының 
тұрғындары ! 

Сырымбет ауылының тұрғындарын 
және ауылдағы өзекті мәселелерді білу 
және Заң аясында ауылды кәсіби басқару, 
тұрғындардың мүдделерін білдіру және 
қорғау менің әкім ретіндегі міндетім.  
Қазіргі таңда атқарылатын жұмыстар 
көп, сол себептен өзімді ауылдық округ 
әкіміне үміткер ретінде өзімді ұсынамын. 
Алған білімім мен жинаған тәжірибемді 
ауыл  тұрғындарының өмір сүру сапа-

Мен, Бегенов Виктор Беленхано-
вич 17.05.1967 жылы Ресей Феде-
рациясы, Алтай  Республикасы, 
Кош-Агач ауданы, Кош-Агач ауы-
лында дүниеге келдім.

1974 жылы Кош-Агач орта мектебіне 
барып, 1984 жылы аяқтадым. 1984 
жылы Барнаул қаласындағы Алтай 
ауыл шаруашылық институтының Аг-
рономия факультетіне түстім.

1991 жылы диплом алып, ауылыма 
келдім. Кош-Агач ауданы бойынша аг-

Мекен-жайы:  Жетісу облысы, 
Талдықорған қаласы. Өзін –өзі 
ұсыну.

Бекбулганов Ринат Кайроше-
вич, 16.08.1990 жылы туған. Білімі 
жоғары. «Ескелді ауданы әкімінің 
аппараты» ММ, Ескелді ауданы 
әкімі аппаратының жалпы және 
қаржы шаруашылық бөлімшесінің 

басшысы. Мекен-жайы: Ескелді 
ауданы,  Қарабұлақ ауылы. Өзін 
–өзі ұсыну.

Аубакирова Ажар Бахиткалиев-
на, 23.09.1986 жылы туған. Білімі 
жоғары. «Жетісу облысы білім 
басқармасының Ескелді ауданы 
бойынша білім бөлімі» ММ «Ше-
стаков АОМ» КММ, бастауыш 

арттырып, жастардың 
болашағын қамтамасыз 
ету.

Мені ауыл округінің әкімі 
ретіп сайласаңыздар:

Ауылдың экономикалық 
әлеуметін және ауыл-
тұрғындарының әл-
ауқатын көтеріп, қолайлы 
жағдай жасау үшін:

1.Ауыл шаруашылығын 
қолдау және жергілікті 
өндірісті дамыту;

-Шаруа қожалықтарына 
субсидиялар мен 
жеңілдетілген несиелер 
алу мүмкіндігін арттыру

-Агроөнеркәсіп саласы-
на инвестиция тарту

- Ж е р г і л і к т і 
шаруашылықтар ара-
сында кооперацияны 
дамыту, өнімді ортақ 
пайдалану арқылы ауыл 
шаруашылығын күшейту 

2.Инфрақұрылымдарды 
жаңарту және дамыту;

-Ауылдың ішкі жолда-
рын жөндеп, асфальт 
төсеп көшелерін аббат-
тандыру

-Ауыз су жүйесін жаңғырту және 
бау -бақша суғару мәселесін шешу

-Ауылды толығымен газданды-
румен қамтамасыз ету мәселесін 
шешу

-Ауыл көшелерін түнгі уақытта 
жарықтандыру мәселесін шешу 

3 . З е й н е т к е р л е р л е р м е н , 
көпбалалы отбасыларға және 
мүгедек жандарға қолдау көрсету; 

-Зейнеткерлермен мүгедек 
жандардың жағдайын жақсарту 
олар үшін қосымша медициналық 
қызметтер ұйымдастыру

-Көпбалалы отбасылар мен 
мүгедек жандарға әлеуметтік 
көмек көрсету, салықтық жеңідіктер 
жасау және психологиялық қолдау 
шараларын кеңейту

4.Жастарға қолдау көрсету;
-Жастарға арналған жұмыс 

орындарын ашу, жасөспірімдерге 
арналған мәдени және спорттық 
шаралар, клубтар мен үйірмелерді 
дамыту 

-Білім беру саласында жаңа 
мүмкіндіктер ашу, қосымша 
курстармен білім беру 
бағдарламаларын іске асыру

5.Экологияны, қоршаған ортаны 
және ауылды көркейту

-Қоршаған ортаны қорғау, қоқыс 
тастау орындарын ретке келтіру

-Ауылдың жасыл аймақтарын 
кеңейту

Менім жұмысымның негізі 
ашықтық пен жауапкершілік:

Мен әрқашан өздеріңізбен тығыз 
байланыста болып, туындаған 
мәселелерді бірге шешуге дайын-
мын. Менім бағдарламам бұл - тек 
сөз емес , нақты әрекеттер мен 
болашаққа бағытталған жоспар. 
Ауылымызды бірге дамытайық, 
әрқайсымыздың үлесімізбен. 
Өздеріңіздің қолдауларыңызбен 
осы ауылымызды одан әрі 
көркейтуге мүмкіндік аламыз.

Мен осы ауылда түрып еңбек 
еткен адаммын, сондықтан 
ауылымыздың туындаған, шешімін 
таппай жатқан проблемаларын 
жақсы білемін.   

Менім басты мақсатым – 
Сіздермен бірге осы ауылды одан-
да әрі гүлдендіріп, түрақты даму 
мен жайлы өмір сүру жағдайларын 
қамтамасыз ету.

Менім сайлау алды 
бағдарламамды қолдаңыздар!

Ізгі Құрметпен, 
Керимбеков Айдын Советкалиевич

рохимик болып жұмыс атқардым.
1992 жылы совет одағы 

ыдырағаннан кейін, тарихи от-
аныма оралдым. Қазіргі Жетісу об-
лысы, Ескелді ауданы, Сырымбет 
ауылына көшіп келдім.

1992-1996 жылдары Тельман 
атындағы колхозға жұмысқа 
кірдім. Колхозда гидротехник және 
шөп дайындайтын бригаданы 
басқардым.

1996-2000 жылдар арасында 
СПХК «Надежда» агроном болып 
жұмыс атқардым. 

2000 жылдан бастап жеке шаруа 
қожалығының төрағасымын.

Үйленгенмін, екі балам, екі неме-
рем бар.

Құрметті ауыл тұрғындары! 
Мен, Бегенов Виктор Бе-

ленханович  осы ауылда өмір 
сүріп, еңбек етіп келемін. Ауыл 
өмірінің күнделікті мәселелерін 

жақсы білетін адам ретінде сіздерді 
алаңдататын өзекті сұрақтарды 
түсінемін және оларды шешуге  бар 
күш-жігерімді салуға дайынмын.

Менің басты мақсатым ауылымыз-
ды жайлы, көркейген және заманауи 
ету. Мен сіздердің ұсыныстарыңызды 
тындап, толғандырған сұрақтарды 
бірге талқылауға және оларды шешу-
ге дайынмын. 

Менің бағдарламамдағы басым 

бағыттары:
-Ауыз су және суармалы су 

мәселесін шешу. Әрбір отбасы таза 
суға қол жеткізуі үшін, су жүйесін 
үздіксіз қамтамасыз етудің сапалы 
орындалуына қол жеткіземін. 

-Балалар және воркаут алаңдарын 
құру. Біздің өскелең ұрпақтың 
денсаулығы мен дамуы үшін зама-
науи демалыс және спорт аймақтары 
жасалады.

-Көшелердегі жолдарды жөндеу 
және жарықтандыру, жергілікті 
көшелер барлық тұрғындар үшін 
қауыпсіз әрі ыңғайлы болуы тиіс.

-Ауылдың газдандырылуы. Әр үйге 
газ тарту - бұл жайлылық, үнем және 
экология. Мен бұл маңызды міндетті 
іске асыру үшін белсенді жұмыс жа-
саймын.

-Ауылдың тазалығын сақтау. Тазалық 
пен тәртіп, біздің ауылымыздың 
жайлылығы мен тартымдылығының 
негізі. Ауылымызды үлгі тұтарлықтай 
таза етуге барымды саламын.

Біз бірге ауылымызды одан әрі 
жақсарта аламыз деп сенемін. 
Сіздердің қолдауларыңыз бен 
сенімдеріңіз, менің басты күшім. 
Ауылдың дамуы үшін дауыс 
беріңіздер.  

Ізгі Құрметпен, 
Бегенов Виктор Беленханович!

сынып мұғалімі.                      Мекен-
жайы: Ескелді ауданы,  Қарабұлақ 
ауылы. Өзін –өзі ұсыну.

Бегенов Виктор Беленханович, 
17.05.1967 жылы туған. Білімі 
жоғары. «Бегенов В.Б.» шаруа 
қожалығының басшысы. Мекен-
жайы: Ескелді ауданы,  Сырым-
бет ауылы. Өзін –өзі ұсыну.

Сүйінбай Расул Бақытұлы, 
03.02.1997 жылы туған. Білімі 
жоғары. «Қырман» шаруа 
қожалығының басшысы. Мекен-
жайы: Ескелді ауданы,  Жетісу 
ауылы. Өзін –өзі ұсыну.

Р. Жексенбеков,
Ескелді аудандық аумақтық 

сайлау комиссиясының 
төрағасы

Ескерту: кандидаттардын 
аты-жөні төлқұжаттары бойын-
ша жазылған.

сын, тұрмыс-тіршілігін жақсартуға және 
ауылдың гүлденуіне өз үлесімді қосамын 
және алдағы уақытта тиісті жұмыстар 
жүргізілетіндігіне кәміл сенімдімін. 

Менің ауылдық дамыту 
бағдарламамның негізгі басымдықтары:

-Қазақстан Республикасы Президентінің 
саясатын халық арасында кеңінен на-
сихаттау, ауыл тұрғындарының саяси, 
кұқықтық сауаттылығын көтеру, жоғарғы 
мемлекеттік қызмет сапасын көрсету 
арқылы халықтың билікке деген сенімін 
арттыру, ауылда қоғамдық саяси ахуал-
ды сақтап отыру;

-Мен ауылдық округтің экономикалық 
әлеуметін және халықтың әл-ауқатын 
көтеру үшін мемлекеттің заңдарын қатаң 
сақтауға, өзімнің барлық іс-әрекетімде 
заңдылық пен әділеттілік, азаматтық 
принциптерін ұстанамын. 

- Сырымбет ауылдық округінің 
санитарлық-экологиялық тазалығын 
сақтай отырып, әрбір көшелеріне  абат-
тандыру жұмыстарын жалғастырамын. 
Оның ішінде: Сырымбет ауылының 
тұрғындарына ауыз су жүйесін тарты-
луына толығымен 100% аяқталуына 
ықпал етемін. Сырымбет ауылының 
Ескелді би көшесінің жоғарғы жағы, 
Жетісу,Тәуелсіздік, Абай, Балпық би, 
Достық, Жеңіс, Наурыз көшелерінің 
жарықтандыру жұмыстарының жасалуы-
на ықпал етемін.

-Сырымбет ауылына  Сарыноқай, Төле 
би көшелеріне және де т.б. басқа  да 
көшелерге асфальт салуына ықпалымды 
тигіземін.

-Сырымбет ауылының арық жүйесінің  
яғни «Бәйбіше» каналына күрделі 
жұмыстар жүргізуіне ықпал етемін.

-Сырымбет ауылының ауыз 
су жұмыстарының толығымен 
аяқталмағандығынан жаңбыр 
жауғандықтан  пайда болатын батпақ 
болып жатқан 7 көшеге қиыршық тас 
төсеуге ықпалымды тигіземін.

-  Сырымбет ауылының газдандыру 
жұмыстарын толығымен аяқтап, елді 
мекенді газбен қамтамасыз ету.

-  Сырымбет ауылына жасөспірім спорт-
пен айналысып жүрген балаларға  үлкен 
спорт кешенін салынуына  ықпалымды 
тигіземін.

- Көп балалы, табысы төмен әлеуметтік 
жағынан аз қамтылған азаматтарға, 

мүмкіндігі шектеулі азаматтарға, жалғыз 
басты қарттарға қолдау көрсетемін. 

- Ауылдағы білім, денсаулық және 
мәдениет салаларының  халыққа кыз-
мет жасауына атсалысу және олардың 
материалдық-техникалық базасының 
жаңаруына барынша қолдау көрсетемін.

-Ауыл жастарының  рухани  патриоттық 
тәрбиесі, спортқа деген қызығушылығын 
арттыруы және олардың  салауатты өмір 
салтын ұстануын насихаттап, ауылдық 
спортты дамытуға  барлық күш – жігерімді 
жұмсаймын. 

- Ауылшаруашылығына арналған 
мемлекеттік бағдарламаларды жүзеге 
асыру үшін ат салысамын. Шаруа 
қожалықтарының төрағаларына өз 
құзырымдағы мәселелер бойынша 
құқықтық кеңестер беріп, несие ре-
сурстарына қол жетімділігі туралы 
ақпараттармен қамтамасыз етемін.

- Жаңадан ветеринариялық пункт салу. 
Мал дәрігерлерінің қызметін   бақылауда 
ұстау, округтегі төрт-түлік және үй 
жануарларының  аурулары мен азықтан 
улануын зерделеуге, мемлекеттік 
ветеринариялық-санитариялық бақылау 
және қадағалау, эпизоотия мониторингін 
қадағалау. Ауыл тұрғындарының  
мал жайылымы туралы  туындаған 
мәселелерін шешу; 

- Учаскелік полициясымен бірлесе, 
қоғамдық орындарда тәртіптің сақталуы 
мен жасөспірімдер арасындағы құқық 
бұзушылықты болдырмау және ауыл 
тұрғындарының қауіпсіздігін сақтау 
мақсатында жүйелі  жұмыс атқарамын;

Құрметті жерлестер! 
Жоспар бойынша алда атқарылатын 

ауқымды  жұмыстар бар. Оларды іске 
асыру үшін  менің озық тәжірибем 
жеткілікті  болғанымен,  Сіздердің 
қолдауларыңызға сенемін. Мен үшін 
және біздің балаларымыздың кемел 
келешегі үшін  Сырымбет ауылдық 
округ тұрғындарының тұрмыс-тіршілігін 
жақсарту және округті дамыту өте 
маңызды және менің азаматтық боры-
шым деп білемін. 

Сіздердің дауыстарыңыз округіміздің  
болашағы үшін  маңызды!

Сіздерді округ әкімінің сайлауына  
қатысуға шақырамын!  

Ізгі Құрметпен, 
Сүйінбай Расул Бақытұлы
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 № 
р/с 

Қызметтердің атауы өлшем бірлігі Уәкілетті орган бекіткен

 1. халық санатына жататын жеке тұлғалар – бірінші топ

 
1.1.

жылу энергиясын есепке алу аспаптары жоқ тұтынушылардың бірінші тобы үшін (ТЕА жоқ хал.)

1-кіші топ – халық санатына жататын жеке 
тұлғалар, жылытылатын аудан 100 м2 -ге дейін

теңге/Гкал
теңге/м2

5934,51
194,77

 2-кіші топ – халық санатына жататын жеке 
тұлғалар, жылытылатын аудан 100-ден астам 
және 200 м2-ге дейін

теңге/Гкал
теңге/м2

6527,95
214,24

3-кіші топ – халық санатына жататын жеке 
тұлғалар, жылытылатын аудан 200 м2 -ден астам

теңге/Гкал
теңге/м2

16034,95
526,27

1.2. жылу энергиясын есептеудің есепке алу аспаптары бар тұтынушылардың бірінші тобы үшін (ТЕА 
бар хал.)

1-кіші топ – халық санатына жататын жеке 
тұлғалар, жылытылатын аудан 100 м2 -ге дейін

теңге/Гкал 3677,96

2-кіші топ – халық санатына жататын жеке 
тұлғалар, жылытылатын аудан 100-ден астам 
және 200 м2-ге дейін

теңге/Гкал 5368,36

3-кіші топ – халық санатына жататын жеке 
тұлғалар, жылытылатын аудан 200 м2 -ден астам

теңге/Гкал 12172,16

2. Бірінші және үшінші топқа жатпайтын өзге тұтынушылар – екінші топ

2.1. жылу энергиясын есепке алу аспаптары жоқ 
тұтынушылардың бірінші және үшінші тобын 
қоспағанда, тұтынушылардың екінші тобы үшін 
(ТЕА жоқ өзге)

теңге/Гкал 12921,35

2.2. жылу энергиясын есепке алу аспаптары бар 
тұтынушылардың бірінші және үшінші тобын 
қоспағанда, тұтынушылардың екінші тобы үшін 
(ТЕА бар өзге)

теңге/Гкал 9141,12

3. Бюджет қаражаты есебінен ұсталатын бюджеттік ұйымдар – үшінші топ

3.1. жылу энергиясын есепке алу аспаптары жоқ 
тұтынушылардың үшінші тобы үшін (ТЕА жоқ 
бюдж.)

теңге/Гкал 53721,44

3.2. жылу энергиясын есепке алу аспаптары бар 
тұтынушылардың үшінші тобы үшін (ТЕА бар 
бюдж.)

теңге/Гкал 34919,75

№ 
п/п

Наименование услуг единица из-
мерения

утверждено Уполномо-
ченным органом

 1. Физические лица, относящиеся к категории населения – первая группа

 
1.1.

для первой группы потребителей, не имеющих приборы учета тепловой энергии (Тнас.без ПУ)

1 подгруппа – физические лица, относящиеся 
к категории населения, отапливаемая площадь 
до 100 м2

теңге/Гкал
теңге/м2

5934,51
194,77

2 подгруппа – физические лица, относящиеся 
к категории населения, отапливаемая площадь 
свыше 100 до 200 м2

теңге/Гкал
теңге/м2

6527,95
214,24

3 подгруппа – физические лица, относящиеся 
к категории населения, отапливаемая площадь 
свыше 200 м2

теңге/Гкал
теңге/м2

16034,95
526,27

1.2. для первой группы потребителей, имеющих приборы учета тепловой энергии 
(Тнас.с ПУ)

1 подгруппа – физические лица, относящиеся 
к категории населения, отапливаемая площадь 
до 100 м2

теңге/Гкал 3677,96

2 подгруппа – физические лица, относящиеся 
к категории населения, отапливаемая площадь 
свыше 100 до 200 м2

теңге/Гкал 5368,36

3 подгруппа – физические лица, относящиеся 
к категории населения, отапливаемая площадь 
свыше 200 м2

теңге/Гкал 12172,16

2. Прочие потребители, не относящиеся к первой и третей группе – вторая группа

2.1. для второй группы потребителей, за исклю-
чением первой и третьей группы потребителей, 
не имеющих приборы учета тепловой энергии 
(Тпроч.без ПУ)

теңге/Гкал 12921,35

2.2. для второй группы потребителей, за исклю-
чением первой и третьей группы потребителей, 
имеющих приборы учета тепловой энергии 
(Тпроч.с ПУ)

теңге/Гкал 9141,12

3. Бюджетные организации, содержащиеся за счет бюджетных средств - третья группа

3.1. для третьей группы потребителей, не име-
ющих приборы учета тепловой энергии (Тбюдж.
без ПУ)

теңге/Гкал 53721,44

3.2. для третьей группы потребителей, имеющих 
приборы учета тепловой энергии (Тбюдж.с ПУ)

теңге/Гкал 34919,75

Филиал Фонда социального медицинско-Филиал Фонда социального медицинско-
го страхования наградил победителей го страхования наградил победителей 
конкурса «Лидер ПМСП». конкурса «Лидер ПМСП». 

В течение трех месяцев поликлинические В течение трех месяцев поликлинические 
службы региона соревновались за звание службы региона соревновались за звание 
лучшей организации, проделав значительную лучшей организации, проделав значительную 
работу по повышению качества медицинских работу по повышению качества медицинских 
услуг. услуг. 

Основное внимание уделялось минимиза-Основное внимание уделялось минимиза-
ции жалоб от населения, совершенствованию ции жалоб от населения, совершенствованию 
работы службы поддержки пациентов, усиле-работы службы поддержки пациентов, усиле-
нию внутреннего контроля, укреплению репу-нию внутреннего контроля, укреплению репу-
тации организаций и повышению доверия жи-тации организаций и повышению доверия жи-
телей области.телей области.

По итогам конкурса:По итогам конкурса:
-1 место — Алакольская центральная рай--1 место — Алакольская центральная рай-

онная больницаонная больница
-2 место — Талдыкорганская городская по--2 место — Талдыкорганская городская по-

ликлиникаликлиника
-3 место — Талдыкорганская городская по--3 место — Талдыкорганская городская по-

ликлиника №2ликлиника №2
Конкурс «Лидер ПМСП» был организован впервые и стартовал 1 сентября.Конкурс «Лидер ПМСП» был организован впервые и стартовал 1 сентября.
Его цель — стимулирование медицинских организаций, оказывающих первичную медико-Его цель — стимулирование медицинских организаций, оказывающих первичную медико-

санитарную помощь, к внедрению комплексных мер для улучшения своей деятельности.санитарную помощь, к внедрению комплексных мер для улучшения своей деятельности.
Филиал по области ЖетісуФилиал по области Жетісу

НАО «Фонд социального НАО «Фонд социального 
медицинского страхования»медицинского страхования»

ЖЕТІСУ ОБЛЫСЫ, ЕСКЕЛДІ АУДАНЫ,ЖЕТІСУ ОБЛЫСЫ, ЕСКЕЛДІ АУДАНЫ,
 СЫРЫМБЕТ АУЫЛДЫҚ ОКРУГІ ӘКІМІНЕ ҮМІТКЕР  СЫРЫМБЕТ АУЫЛДЫҚ ОКРУГІ ӘКІМІНЕ ҮМІТКЕР 

БЕКБУЛГАНОВ РИНАТ КАЙРОШЕВИЧБЕКБУЛГАНОВ РИНАТ КАЙРОШЕВИЧ
Мен, Бекбулганов Ринат  Кайрошевич, 

16 тамыз 1990 жылы Алматы облысы, 
Ескелді ауданы, Қарабұлақ ауылында 
дүниеге келдім. 

Еңбек жолымды 2011 жылғы 08 сәуірде 
«Қазақстан Республикасы қаржы 
министрлігінің мемлекеттік кірістер  
комитеті Алматы облысы бойынша 
мемлекеттік кірістер департаментінің 
Ескелді ауданы бойынша мемлекеттік 
кірістер басқармасы» мемлекеттік 
мекемесінің ғимаратқа қызмет көрсетуші 
болып жұмыс атқардым. 

2015 жылғы 19 ақпанда «Ескелді ауданы 
әкімінің аппараты» мемлекеттік мекемесінің 
келісім шарт негізінде инспекторы лауазымында 
қызмет атқардым. 

2016 жылдың 10 қазанда конкурстың 
нәтижесінде «Текелі қаласы әкімінің аппара-
ты» мемлекеттік мекемесінің ұйымдастыру-
инспекторлық жұмыс бөлімінің бас маманның 
міндетін атқарушысы болып жұмыс атқардым.

2016 жылдың 14 желтоқсанынан бастап конкурстың нәтижесінде «Текелі қаласы әкімінің ап-
параты» мемлекеттік мекемесінің ұйымдастыру-инспекторлық жұмыс бөлімінің бас маманы 
лауазымына орналастым.  

2018 жылдың 27 тамызынан бастап конкурстың нәтижесінде «Текелі қаласы әкімінің аппара-
ты» мемлекеттік мекемесінің ұйымдастыру-инспекторлық жұмыс бөлімінің бас инспектордың 
міндетін атқарушы лауазымына тағайындалдым. 

2018 жылдың 24 қыркүйегінен  бастап конкурстың нәтижесінде «Текелі қаласы әкімінің аппа-
раты» мемлекеттік мекемесінің ұйымдастыру-инспекторлық жұмысы бөлімінің бас инспекторы 
лауазымына тағайындалдым.

2018 жылы 12 қазанынан бастап конкурстың нәтижесінде «Ескелді ауданы әкімінің аппара-
ты» мемлекеттік мекемесінің мемлекеттік қызметтер мониторингі және ақпараттық технологи-
ялар бөлімшесінің бөлімше басшысы лауазымына тағайындалдым. 

2021 жылдың 03 желтоқсанынан бастап конкурстың нәтижесінде «Ескелді ауданы әкімінің 
аппараты» мемлекеттік мекемесінің жалпы және қаржы шаруашылық бөлімшесінің бөлімше 
басшысы лауазымында осы күнге дейін қызмет атқарамын.

Сайлауалды БАҒДАРЛАМАСЫ Ауылдық округі әкіміне үміткер ретінде ұсына отырып, 
ауылдық округ тұрғындары алдындағы үлкен жауапкершілікті терең түсінемін. Әкім тәжірибелі 
басқарушы-шаруашылық жүргізуші болуы тиіс деп білемін. Сондықтан ауылдағы әлеуметтік 
мәселелерді шешу үшін бар күш-жігерімді жұмсауға және мемлекеттік қызметте еңбек ет-
кен кезеңдегі жинақталған барлық тәжірибе мен білімімді қолдануға ниеттенемін. Қазақстан 
Республиксының Президенті мен Үкіметінің тапсырмаларын орындау мен ауылда мемлекеттік 
бағдарламаларды іске асыру менің сайлауалды бағдарламамның негізгі мақсатміндеттері бо-
лып табылады. 

Менің сайлауалды бағдарламам Сырымбет ауылдық округінің тұрғындарын толғандыратын 
келесі мәселелерді жүзеге асыруды қамтиды: 

Ауылдық округтің тұрмыс-тіршілігін қамтамасыз етуге бағытталған жергілікті өзін-өзі 
басқаруды дамытуға; 

Заң талаптарын қатаң сақтай отырып, ауыл тұртындарының сұраныстары, өтініштері мен 
арыз - шағымдарына уақытылы зерттеу жүргізу, заң аясында шешімін табуға жұмыс жасау, 
орындаушылық тәртіпті күшейту;

Жаңа жұмыс орындарын құруға және округ экономикасына инвестициялық жобаларды тарту 
жолдарын іздеймін; 

Елді мекендерді санитарлық тазарту, көгалдандыру және абаттандыру жұмыстарын өз 
деңгейінде жүргізу, жыл сайын ағаш егуді жетілдіру, жасыл аймақ аумақтарын көбейту 
жұмыстарын жүргізу;

Ауылдық округті абаттандыру, көгалдандыру және санитарлық тазалау бойынша жұмыстарын 
күшейтуге 

Ә л е у м е т т і к - э к о н о м и к а л ы қ мәселелерді шешу бойынша шаруашылық жүргізуші 
субъектілердің басшыларымен, кәсіпкерлермен жұмыс жүргізу; 

Аудан басшылығының қолдауымен ауылды сапалы ауыз сумен қамтамасыз етіп, көше 
жолдарының жөңдеу жұмыстарын, электр жүйесі қызметін жақсарту, сонымен қатар 
медициналық пункт, ветеринарлық пункт, әкімшілік ғимаратының жаңадан салынуын іс-жүзінде 
жүзеге асырылуын көздеймін; 

Қоғамның ең қозғаушы күші жастармен қоғамдық кеңес құру арқылы ауыл жастарының 
белсенділігін арттыру; Жастардың белгілі бір кәсіптік білім алуына, өз бейімділіктері мен 
мамандықтарына орай жұмысқа орналасуына жағдай жасау. Ол үшін «Дипломмен ауылға» 
бағдарламасын қолдау және облыс, аудан орталықтарындағы білімді, білікті мұғалім, дәрігер 
мәдениет саласының кадрларымен тығыз байланыс орнатуды жолға қою;

Ең бастысы, халықтын қолдауымен, ауызбіршілікпен барлық міндеттер жүзеге асырылады 
деп ойлаймын. Жаңа Қазақстанды құруға бірге ат салысайық.

Ізгі Құрметпен, 
Бекбулганов Ринат Кайрошевич
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2025 ЖЫЛДАН БАСТАП ЕНГІЗІЛІП ЖАТҚАН АТАУЛЫ ӘЛЕУМЕТТІК КӨМЕКТІ 2025 ЖЫЛДАН БАСТАП ЕНГІЗІЛІП ЖАТҚАН АТАУЛЫ ӘЛЕУМЕТТІК КӨМЕКТІ 
(БҰДАН ӘРІ – АӘК) ТАҒАЙЫНДАУДЫҢ ЖАҢА ТӘСІЛДЕРІ ТУРАЛЫ(БҰДАН ӘРІ – АӘК) ТАҒАЙЫНДАУДЫҢ ЖАҢА ТӘСІЛДЕРІ ТУРАЛЫ

HABARLANDYRUHABARLANDYRU
2025 жылдың қантар айының 30 күні сағат 10.00 –де Қарабұлақ 

ауылының 8 - март көшесіндегі №5 көп қабатты үйдің ауласында 
Қарабұлақ ауылдық округінің жергілікті қоғамдастық мүшелерімен 
Ескелді ауданындағы Қарабұлақ ауылдық округіне қарасты 
Қарабұлақ ауылының 8 - март көшесіне жаңа  атауын  беру мәселесін 
қарастыруға байланысты жиін өтеді.

Қарабұлақ ауылдық округінің әкімдігі
***

 Для рассмотрения вопроса о присвоении нового названия улице 8 
– марта в селе Карабулак, будет проведен сход с членами местного 
сообщества Карабулакского сельского округа, 30 января 2025 года в 
10.00 часов во дворе многоэтажного дома №5,  по улице 8 - марта села 
Карабулак  Карабулакского сельского округа Ескельдинского района.

 Акимат Карабулакского сельского округа
***

21.01.2025 ж. бастап 5 күн жұмыс ішінде БЭП сайтында http://
ecoportal.kz/ Жетісу облысының Ескелді ауданында орналасқан «Bai-
SamAgro» шаруа қожалығына (пайдалану кезеңінде, қолданыстағы 
объект үшін) «Қоршаған ортаны қорғау» бөлімі бойынша қоғамдық 
талқылаулар арқылы қоғамдық тыңдаулар өткізіледі. 

Белгіленген қызметтің бастамашысы: «Bai-SamAgro» шаруа қожалығы,  
мекенжайы: Жетісу облысы, Ескелді ауданы, Қарабулақ а.о., Есептік тоқсан 
045. Тел.87019176333, s_baimukhanov@mail.ru. Жоба материалдарымен 
ecoportal.kz сайтында танысуға болады. 

Экологиялық жобаны әзірлеуші: Р.А. Құрманғалиев, тел. 87012775623, rufat.
taldyk@mail.ru.

Ұсыныстар мен ескертулер ecoportal.kz сайтында қабылданады.
«Жетісу облысының табиғи ресурстар және реттеу басқармасы» ММ 7su_

expertiza@mail.ru. Тел. 8(7282) 32-92-67, Талдықорған қ., Қабанбай батыр к-сі, 
26.

***
С 21.01.2025г в течении 5 рабочих дней на сайте ЕЭП http://ecoportal.

kz/ проводятся общественные слушания посредством публичных 
обсуждений по разделу «Охрана окружающей среды» для Крестьян-
ского хозяйства «Bai-SamAgro», расположенного в Ескельдинском 
районе области Жетісу (в период эксплуатации для существующего 
объекта).

Инициатор намечаемой деятельности: Крестьянское хозяйство «Bai-
SamAgro», адрес: область Жетісу, Ескельдинский район, Карабулакский с.о, 
учетный квартал 045. тел.87019176333, s_baimukhanov@mail.ru. Ознакомит-
ся с материалами проекта можно на сайте ecoportal.kz. 

Разработчик экологического проекта ИП «Курмангалиев Р.А.», 
тел.87012775623, rufat.taldyk@mail.ru. 

Предложения и замечания принимаются на сайте ecoportal.kz. 
ГУ «Управление природных ресурсов и регулирования природополь-

зования области Жетісу», 7su_expertiza@mail.ru. Тел. 8(7282) 32-92-67, 
г.Талдыкорган, ул.Кабанбай батыра, 26.

№ 1 (9038), жұма, 10  қаңтар 2025 жыл

Құмар ойындардан келетін қауіп 
үлкен екені талай айтылып жүр. 
Мұндай ойын түрі заман құбылған 
сайын түрленіп, зияны да 
ұлғайып барады. Оған құныққан 
адам қоғамнан біртіндеп ажырап, 
өзгелермен байланыс орнату.

Игромания – ол құмар ойынға 
деген тәуелдік. Дүниежүзілік 
денсаулық сақтау ұйымы бұл 
ойындардың психикалық ауытқуға 
әкеп соқтыратынын мәлімдеп, адам 
денсаулығына аса қауіпті сырқат 
қатарына жатқызып, дабыл қаққан-
ды. Ол ресми түрде психикалық 

Всем хорошо известна адресная социаль-
ная помощь, предоставляемая малообеспе-
ченным семьям.

Тем не менее в обществе периодически 
возникают вопросы по механизму его предо-
ставления. В рамках сегодняшнего встречи по-
стараемся подробно рассказать об условиях 
оказания адресной социальной помощи и про-
говорить о планах на следующий год. Семьям со 
среднедушевым доходом ниже черты бедности 
предоставляется адресная социальная помощь 
(далее – АСП).  АСП предусматривает оказание 
комплексной поддержки семье для вывода её из 
трудной жизненной ситуации.

Во-первых, это денежная выплата, которая 
классифицируется на 2 вида: безусловную и 
обусловленную денежную помощь. Безуслов-
ная денежная помощь предоставляется семьям 
с нетрудоспособными гражданами и для них 
обязательное участие в мерах занятости для 
получения пособия не требуется. Обусловлен-
ная денежная помощь предназначена семьям, 
имеющим в своем составе как минимум одного 
трудоспособного члена, который может трудоу-
строиться.во-вторых, меры по содействию за-
нятости.

 С семьей заключается социальный контракт 
на весь период назначения АСП. Расторжение 
контракта является основанием для прекра-
щения выплаты АСП всей семье и отказа в на-
значении АСП в последующие шесть месяцев.  
в-третьих, детям из малообеспеченных семей в 
возрасте от 1 года до 6 лет включительно предо-
ставляется дополнительная выплата в размере 
1,5 месячного расчетного показателя (5 538 тен-
ге в 2024 году).

По поручению Главы государства в 2019 году 
механизм АСП был скорректирован для обеспе-
чения прозрачности, справедливости, мотива-
ции к труду.

Так, в 2023 году АСП получили 383 семей или 
2 114 человек на общую сумму 212 651 519 тен-
ге.

По состоянию на 25 декабря 2024 года чис-
ленность получателей АСП составила 1 804 че-
ловек или 329 семей.

Из государственного бюджета выплачено 166 
458 542 тенге.

Бүгінде елімізде аз қамтылған Бүгінде елімізде аз қамтылған 
отбасыларға көрсетілетін атаулы отбасыларға көрсетілетін атаулы 
әлеуметтік көмек бәріне мәлім.әлеуметтік көмек бәріне мәлім.

Қоғамда дегенмен, оны ұсыну тетігі ту-Қоғамда дегенмен, оны ұсыну тетігі ту-
ралы сұрақтар әр кезде көтеріліп отырады. ралы сұрақтар әр кезде көтеріліп отырады. 
Осының аясында атаулы әлеуметтік көмек Осының аясында атаулы әлеуметтік көмек 
көрсету шарттары туралы егжей-тегжейлі көрсету шарттары туралы егжей-тегжейлі 
ақпарат беріп, келесі жылға арналған ақпарат беріп, келесі жылға арналған 
өзжоспарлар туралы атап өту қажет.өзжоспарлар туралы атап өту қажет.

Жан басына шаққандағы орташа табысы Жан басына шаққандағы орташа табысы 
кедейлік шегінен төмен отбасыларға атаулы кедейлік шегінен төмен отбасыларға атаулы 
әлеуметтік көмек беріледі.әлеуметтік көмек беріледі.

АӘК өмірдегі қиын жағдайдан шығару үшін АӘК өмірдегі қиын жағдайдан шығару үшін 
отбасына кешенді қолдау көрсетуді көздейді.отбасына кешенді қолдау көрсетуді көздейді.

Біріншіден, бұл 2 түрге жіктелген ақшалай Біріншіден, бұл 2 түрге жіктелген ақшалай 
төлем: шартсыз және шартты ақшалай төлем: шартсыз және шартты ақшалай 
көмек.Еңбекке қабілетсіз азаматтары бар көмек.Еңбекке қабілетсіз азаматтары бар 
отбасыларға шартсыз ақшалай көмек отбасыларға шартсыз ақшалай көмек 
көрсетіледі және олар үшін жәрдемақы алу көрсетіледі және олар үшін жәрдемақы алу 
үшін жұмыспен қамту шараларына міндетті үшін жұмыспен қамту шараларына міндетті 
түрде қатысу талап етілмейді.түрде қатысу талап етілмейді.

Шартты ақшалай көмек отбасы құрамында Шартты ақшалай көмек отбасы құрамында 
кемінде бір еңбекке қабілетті мүшесі жұмысқа кемінде бір еңбекке қабілетті мүшесі жұмысқа 
орналасқан отбасыларға беріледі.орналасқан отбасыларға беріледі.

Екіншіден, жұмыспен қамтуға жәрдемдесу Екіншіден, жұмыспен қамтуға жәрдемдесу 
жөніндегі шаралар.жөніндегі шаралар.

АӘК тағайындаудың барлық кезеңіне от-АӘК тағайындаудың барлық кезеңіне от-
басымен әлеуметтік келісімшарт жасалады. басымен әлеуметтік келісімшарт жасалады. 
Келісімшартты бұзу бүкіл отбасына АӘК Келісімшартты бұзу бүкіл отбасына АӘК 
төлеуді тоқтату және келесі алты айда АӘК төлеуді тоқтату және келесі алты айда АӘК 
тағайындаудан бас тарту үшін негіз болып тағайындаудан бас тарту үшін негіз болып 
табылады.табылады.

Үшіншіден, аз қамтылған отбасылардан Үшіншіден, аз қамтылған отбасылардан 
шыққан 1 жастан 6 жасты қоса алғанға дейін шыққан 1 жастан 6 жасты қоса алғанға дейін 
әрбір балаға 1,5 айлық есептік көрсеткіш әрбір балаға 1,5 айлық есептік көрсеткіш 
(2024 жылы 5 538 теңге) мөлшерінде (2024 жылы 5 538 теңге) мөлшерінде 
қосымша төлем беріледі.қосымша төлем беріледі.

Мемлекет басшысының тапсырма-Мемлекет басшысының тапсырма-
сы бойынша 2019 жылы АӘК беру тетігі сы бойынша 2019 жылы АӘК беру тетігі 
ашықтықты, әділдікті, еңбекке ынталандыру-ашықтықты, әділдікті, еңбекке ынталандыру-
ды қамтамасыз ету үшін қайта қаралды.ды қамтамасыз ету үшін қайта қаралды.

Осылайша, 2023 жылы АӘК-ті жалпы со-Осылайша, 2023 жылы АӘК-ті жалпы со-
масы 212 651 519 теңгеге 383 отбасы немесе масы 212 651 519 теңгеге 383 отбасы немесе 
2 114 адам алды.2 114 адам алды.

Ағымдағы жылдың 25 желтоқсанның Ағымдағы жылдың 25 желтоқсанның 
қорытындысы бойынша АӘК алушылар саны қорытындысы бойынша АӘК алушылар саны 
1 804 адамды немесе 329 отбасын құрады. 1 804 адамды немесе 329 отбасын құрады. 
Мемлекеттік бюджеттен 166 458 542 теңге Мемлекеттік бюджеттен 166 458 542 теңге 
төленді. төленді. 

Бұл ретте, біз АӘК алушылар санын жыл Бұл ретте, біз АӘК алушылар санын жыл 
сайын төмендегенін байқаймыз. сайын төмендегенін байқаймыз. 

Ауылдық округтер бөлінісінде АӘК Ауылдық округтер бөлінісінде АӘК 
алушылардың ең көп саны Қарабұлақ алушылардың ең көп саны Қарабұлақ 
ауылдық округінде – 56,1%, Алдабер-ауылдық округінде – 56,1%, Алдабер-
ген – 17,9%, Бақтыбай – 14,6%, Көкжазық, ген – 17,9%, Бақтыбай – 14,6%, Көкжазық, 
Қайнарлы ауылдық округтерінде – 3%, Ақын Қайнарлы ауылдық округтерінде – 3%, Ақын 
сара, Сырымбет, Қоңыр ауылдық округтерде сара, Сырымбет, Қоңыр ауылдық округтерде 

– 1,0% тиесілі.– 1,0% тиесілі.
Әлеуметтік мәртебе бөлісінде АӘК алу-Әлеуметтік мәртебе бөлісінде АӘК алу-

шылар арасындағы санаттар бойынша: шылар арасындағы санаттар бойынша: 
- 266 адам - өтініш берген кезде жұмысы - 266 адам - өтініш берген кезде жұмысы 

бар;бар;
-229 адам - балаларға, мүгедектігі бар -229 адам - балаларға, мүгедектігі бар 

адамдарға, қарттарға күтім жасайтын адам-адамдарға, қарттарға күтім жасайтын адам-
дар;дар;

- 90 адам - студенттер;- 90 адам - студенттер;
- 18 – жұмыссыздар.- 18 – жұмыссыздар.
АӘК-тің басты мақсаты еңбекке қабілетті АӘК-тің басты мақсаты еңбекке қабілетті 

азаматтарды жұмыспен қамту шараларына азаматтарды жұмыспен қамту шараларына 
тарту, еңбекке ынталандыру арқылы кедейлік тарту, еңбекке ынталандыру арқылы кедейлік 
шеңберінен шығару болып табылады.шеңберінен шығару болып табылады.

Мәселен, есепті кезеңде:Мәселен, есепті кезеңде:
60 адам немесе тұрақты жұмыс орында-60 адам немесе тұрақты жұмыс орында-

рына орналастырылды;рына орналастырылды;
26 адамға уақытша жұмыспен қамту ша-26 адамға уақытша жұмыспен қамту ша-

ралары көрсетілді, оның ішінде: 12 адам ралары көрсетілді, оның ішінде: 12 адам 
– қоғамдық жұмыс орындарына; 3 адам – қоғамдық жұмыс орындарына; 3 адам 
– әлеуметтік жұмыс орындарына орнала-– әлеуметтік жұмыс орындарына орнала-
стырылды; 1 адам – жастар тәжірибесіне стырылды; 1 адам – жастар тәжірибесіне 
жіберілді.жіберілді.

10 адам – біліктілікті арттыру, қайта даяр-10 адам – біліктілікті арттыру, қайта даяр-
лау және қайта оқыту курстарына жіберілді.лау және қайта оқыту курстарына жіберілді.

Ағымдағы жылы аз қамтылған Ағымдағы жылы аз қамтылған 
отбасыларға кешенді қолдау көрсету бойын-отбасыларға кешенді қолдау көрсету бойын-
ша қабылданған шаралардың нәтижесінде ша қабылданған шаралардың нәтижесінде 
өткен жылы АӘК алушылар қатарынан 310 өткен жылы АӘК алушылар қатарынан 310 
адам мұқтаждық шегінен шықты.адам мұқтаждық шегінен шықты.

2025 жылы Министрлік алдында қойылған 2025 жылы Министрлік алдында қойылған 
негізгі міндет учаскелік комиссияның негізгі міндет учаскелік комиссияның 
қызметін цифрландыру болып табылады.қызметін цифрландыру болып табылады.

АӘК тағайындау кезінде учаскелік ко-АӘК тағайындау кезінде учаскелік ко-
миссиялар отбасының материалдық миссиялар отбасының материалдық 
жағдайына жүргізілген тексеру негізінде жағдайына жүргізілген тексеру негізінде 
АӘК көрсету қажеттілігі туралы қорытынды АӘК көрсету қажеттілігі туралы қорытынды 
шығарады. Бүгінгі таңда бұл зерттеу қағаз шығарады. Бүгінгі таңда бұл зерттеу қағаз 
түрінде жүргізіледі және қол қою үшін түрінде жүргізіледі және қол қою үшін 
ұйымдастырушылық шараларды қажет етеді.ұйымдастырушылық шараларды қажет етеді.

Осылайша, тексеру жүргізу кезінде фор-Осылайша, тексеру жүргізу кезінде фор-
мальды тәсілді болдырмау және автомат-мальды тәсілді болдырмау және автомат-
тандыру мақсатында учаскелік комиссия-тандыру мақсатында учаскелік комиссия-
лар үшін FSM Social мобильдік қосымшасы лар үшін FSM Social мобильдік қосымшасы 
әзірленді.әзірленді.

Мобильді қосымшаны пайдалану Мобильді қосымшаны пайдалану 
кезінде учаскелік комиссияның мүшесі кезінде учаскелік комиссияның мүшесі 
отбасының материалдық жағдайы бойын-отбасының материалдық жағдайы бойын-
ша барлық деректерді оған енгізеді, алдын ша барлық деректерді оған енгізеді, алдын 
ала қорытынды шығарады және учаскелік ала қорытынды шығарады және учаскелік 
комиссияның басқа мүшелеріне қол қоюға комиссияның басқа мүшелеріне қол қоюға 
жібереді.жібереді.

Бүгінде мобильді қосымшаны апроба-Бүгінде мобильді қосымшаны апроба-
циялау бойынша пилоттық жоба Алматы циялау бойынша пилоттық жоба Алматы 
облысының Қонаев қаласында өтуде. облысының Қонаев қаласында өтуде. 

2025 жылдың қаңтарынан бастап бүкіл ел 2025 жылдың қаңтарынан бастап бүкіл ел 
бойынша мобильді қосымшаны енгізу жо-бойынша мобильді қосымшаны енгізу жо-

спарлануда.спарлануда.
Мобильді қосымшаны енгізудің Мобильді қосымшаны енгізудің 

артықшылығы: артықшылығы: 
- геолокацияны анықтау (өтініш берушінің - геолокацияны анықтау (өтініш берушінің 

нақты географиялық орны); нақты географиялық орны); 
- жедел шешім қабылдау және қорытынды - жедел шешім қабылдау және қорытынды 

шығару рәсімін оңайлату; шығару рәсімін оңайлату; 
- зерттеу жүргізу және шешім шығару - зерттеу жүргізу және шешім шығару 

кезінде формальды тәсілді алып тастау.кезінде формальды тәсілді алып тастау.
Сондай-ақ, ағымдағы жылғы 7 ақпанда Сондай-ақ, ағымдағы жылғы 7 ақпанда 

Үкіметтің кеңейтілген отырысында Мемле-Үкіметтің кеңейтілген отырысында Мемле-
кет басшысы нақты мұқтаж азаматтардың кет басшысы нақты мұқтаж азаматтардың 
жиынтық кірістері мен шығыстарын жиынтық кірістері мен шығыстарын 
айқындауды ескере отырып, халыққа айқындауды ескере отырып, халыққа 
әлеуметтік көмек көрсету тетігін жетілдіру әлеуметтік көмек көрсету тетігін жетілдіру 
жөнінде шаралар қабылдауды тапсырды.жөнінде шаралар қабылдауды тапсырды.

Осы тапсырманы орындау үшін Осы тапсырманы орындау үшін 
Әлеуметтік кодекске түзетулер әзірленді, Әлеуметтік кодекске түзетулер әзірленді, 
олар Үкіметтің қарауына жіберілді.олар Үкіметтің қарауына жіберілді.

АӘК тағайындау кезінде АӘК тағайындау АӘК тағайындау кезінде АӘК тағайындау 
қажеттілігін айқындау өлшемшарттарын қажеттілігін айқындау өлшемшарттарын 
мынадай өлшемшарттармен толықтыру мынадай өлшемшарттармен толықтыру 
ұсынылады:ұсынылады:

тұрғын үй және (немесе) жеңіл автокөлік тұрғын үй және (немесе) жеңіл автокөлік 
сатып алу; сатып алу; 

отбасының әрбір мүшесіне айы-отбасының әрбір мүшесіне айы-
на бір ең төмен күнкөріс деңгейінен на бір ең төмен күнкөріс деңгейінен 
жоғары мөлшердегі ипотекалық қарызды жоғары мөлшердегі ипотекалық қарызды 
қоспағанда, банктік қарыздарды және (неме-қоспағанда, банктік қарыздарды және (неме-
се) микрокредиттерді ресімдеу; се) микрокредиттерді ресімдеу; 

жиынтығында отбасының әрбір мүшесіне жиынтығында отбасының әрбір мүшесіне 
айына кедейлік шегінен асатын адамның айына кедейлік шегінен асатын адамның 
(отбасының) банктік шоттары бойынша (отбасының) банктік шоттары бойынша 
шығыс операцияларының болуы; шығыс операцияларының болуы; 

ипотекалық депозитті қоспағанда, бір ипотекалық депозитті қоспағанда, бір 
отбасына 200 АЕК-тен астам мөлшердегі отбасына 200 АЕК-тен астам мөлшердегі 
жинақ салымының, депозиттің болуы. жинақ салымының, депозиттің болуы. 

2025 жылғы 1 қаңтардан бастап АӘК-ке 2025 жылғы 1 қаңтардан бастап АӘК-ке 
үміткер адамдардың келісімін ала отырып, үміткер адамдардың келісімін ала отырып, 
азаматтардың шығыстарын есепке алу азаматтардың шығыстарын есепке алу 
тетігін сынақтан өткізу пилоттық жобасын тетігін сынақтан өткізу пилоттық жобасын 
іске қосу жоспарлануда. іске қосу жоспарлануда. 

Өтініш беруші АӘК алу үшін уәкілетті Өтініш беруші АӘК алу үшін уәкілетті 
органға жүгініп, пилоттық жобаға қатысуға органға жүгініп, пилоттық жобаға қатысуға 
өтініш береді. Осыдан кейін өтініш берушінің өтініш береді. Осыдан кейін өтініш берушінің 
отбасы құрамына кіретін барлық кәмелетке отбасы құрамына кіретін барлық кәмелетке 
толған адамдарға жеке телефон нөмірлеріне толған адамдарға жеке телефон нөмірлеріне 
1414 нөмірінен sms-хабарлама жіберіледі, 1414 нөмірінен sms-хабарлама жіберіледі, 
оған олар бір жұмыс күні ішінде жауап беруге оған олар бір жұмыс күні ішінде жауап беруге 
тиіс. тиіс. 

Ақпарат алу өтініш берушінің келісімі Ақпарат алу өтініш берушінің келісімі 
бойынша және мемлекеттік органдар мен бойынша және мемлекеттік органдар мен 
ұйымдардың ақпараттық жүйелері арқылы ұйымдардың ақпараттық жүйелері арқылы 
жүзеге асырылатының айта кету керек. жүзеге асырылатының айта кету керек. 

Жетісу облысы,Жетісу облысы,
 Ескелді аудандық жұмыспен қамту Ескелді аудандық жұмыспен қамту

және әлеуметтік бағдарламалар бөлімі және әлеуметтік бағдарламалар бөлімі 

ОЙЫНҒА ОЙСЫЗ ҚҰМАРОЙЫНҒА ОЙСЫЗ ҚҰМАР

О НОВЫХ ПОДХОДАХ НАЗНАЧЕНИЯ АДРЕСНОЙ СОЦИАЛЬНОЙ О НОВЫХ ПОДХОДАХ НАЗНАЧЕНИЯ АДРЕСНОЙ СОЦИАЛЬНОЙ 
ПОМОЩИ (ДАЛЕЕ – АСП), ВНЕДРЯЕМЫХ С 2025 ГОДАПОМОЩИ (ДАЛЕЕ – АСП), ВНЕДРЯЕМЫХ С 2025 ГОДА

ауытқу ретінде танылған, 
алкоголизм, наркомания, 
токсикомания сынды дерт-
пен пара-пар.

 Лудомания – құмар 
ойындарға шамадан тыс 
әуестігі бар адамдардың 
дерті. Өкінішке орай құмар 
ойын бүгінгі қоғамды 
жайлаған қауіпті індеттің 
біріне айналып отыр. 
«Ойынға ойсыз құмар» 

деп ата-бабаларымыз текке айтпа-
са керек. Өткенімізге үңілсек, құмар 
ойынға әуестік деген ұғым қазақ 
қоғамында мүлде болмаған.  

Ата-бабамыз «Ойынға ойсыз 
құмар» деп дөп басып айтқан. Баба-
лар тарихына үңілсек, құмар ойнау 
деген ұғым қазақ танымында болған 
емес. Дінімізде де бәс тігуді құп 
көрмейді.

Р.БЕЙСЕНБИНОВА,
Төлеңгіт ауылдық округі жастар

 ісі жөніндегі әдіскер нұсқаушысы                                            

Мы ежегодно наблюдаем снижение численно-
сти получателей АСП.

В разрезе сельских округов наибольшая чис-
ленность получателей АСП приходится на Ка-
рабулакский – 56,1%, г. Алдабергенов – 17,9%, 
Бактыбай – 14,6%, Кокжазык, Кайнарлы – 3%. В 
сельских округах Акын сара, Сырымбет, Коныр 
по 1%.

В разрезе социальных статусов среди получа-
телей АСП категориям:

- 266 человек - имеющие работу на момент 
обращения;

- 229 человек - лица, занятые по уходу за деть-
ми, лицами с инвалидностью, престарелыми;

- 90 человек - студенты;
- 18 человек – безработные.
Главной целью АСП является вывод из круга 

бедности путем вовлечения трудоспособных 
граждан в меры занятости, мотивации к труду.

Так, за отчетный период:
60 человек были трудоустроены на постоян-

ные рабочие места;
26 человек оказаны меры временной заня-

тости, из них 12 человек – трудоустроены на 
общественные рабочие места; 3 человека – тру-
доустроены на социальные рабочие места; 1 
человек – направлен на молодежную практику.

10 человек – направлены на курсы повыше-
ния, переподготовки квалификации и переоб-
учения.

В результате принимаемых мер по оказанию 
комплексной поддержки малообеспеченным 
семьям в текущем году из порога нуждаемости 
вышли 310  человек из числа получателей АСП 
в предыдущем году.

В соответствии с Социальным кодексом ос-
новной задачей перед Министерством в 2025 
году стоит оцифровка деятельности участковой 
комиссии.

Так, в целях автоматизации и исключения 
формального подхода при проведении обсле-
дования для участковых комиссий разработано 
мобильное приложение FSM Social.

С января 2025 года планируется внедрение 
мобильного приложения по всей стране.

Преимуществом внедрения мобильного при-
ложения является:

- определение геолокации (реальное геогра-

фическое местоположение заявителя);
- оперативное принятие решения и упрощение 

процедуры вынесения заключения;
- исключение формального подхода при про-

ведении обследования и вынесении решения.
Также, 7 февраля т.г. на расширенном заседа-

нии Правительства Глава государства поручил 
принять меры по совершенствованию механиз-
ма предоставления социальной помощи населе-
нию с учетом определения совокупных доходов 
и расходов реально нуждающихся граждан.  Во 
исполнение данного поручения разработаны по-
правки в Социальный кодекс, которые направ-
лены на рассмотрение в Правительство. При 
назначении АСП предлагается дополнить кри-
терии определения нуждаемости в назначении 
АСП следующими критериями: 

покупка жилища и (или) легкового автомобиля; 
оформление банковских займов и (или) микро-

кредитов за исключением ипотечного займа в 
размере выше одного прожиточного минимума 
на каждого члена семьи в месяц; 

наличие расходных операций по банковским 
счетам лица (семьи), в совокупности превыша-
ющих черту бедности на каждого члена семьи 
в месяц;  наличие сберегательного вклада, де-
позита в размере более 200 МРП на семью, за 
исключением ипотечного депозита. 

С 1 января 2025 года планируется запустить 
пилотный проект по апробированию механизма 
учета расходов граждан с получением согласия 
лиц, претендующих на АСП.

Заявитель, обращаясь в уполномоченный ор-
ган за получением АСП, подает заявление на 
участие в пилотном проекте. После этого всем 
совершеннолетним лицам, входящим в состав 
семьи заявителя, на личные номера телефонов 
отправляется sms-уведомление с номера 1414, 
на которое они должны ответить в течение од-
ного рабочего дня.

Следует отметить, что получение информа-
ции осуществляется только по предоставлению 
заявителем согласия и через информационные 
системы госорганов и организации в агрегиро-
ванном виде.

Отдел занятости и социальных программ
Ескельдинского района области Жетісу


